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Bratstvo in enotnost, naša svobodna misel, 
mesto naše družbene skupnosti v svetovni 

skupnosti narodov, naša neodvisna pot 
v socializmu — so pridobitve, ki nam

prehajajo v kri.
Dograjevati jih moramo, negovati in se vsak 

trenutek zavedati, da je naša pot 
v bodočnost le tako mogoča.



Dekorativna — Volna — družba
Načrt, ki zahteva voljo in 

pridnost — pa tudi denar ...
Kaj hitro po tistem, ko je sto

pil v veljavo zakon o zagotovitvi 
plačil med porabniki in tudi za
kon o načinu ugotavljanja do
hodka na osnovi plačane realiza
cije, so ise poslovni rezultati tek
stilne industrije močno poslab
šali. Seveda se to ni zgodilo kar 
čez noč, zavoljo samih zakonskih 
novosti — Slednji so le odkrili 
stare slabosti, ki so se v pretek
lih letih pojavljale v tekstilni in
dustriji.

Predvsem gre za to, da tekstil
na industrija ni uspevala širiti 
asortimenta proizvodov po zahte
vah tržišča.

Tekstilna industrija je leta in 
leta vztrajala pri ustaljenih ka
kovostih ter vlagala sredstva za 
razširitev proizvodnje le v okvi
rih ustaljenih pogojev. S tem je 
prihajala še večja ponudba »kla
sičnega programa« na tržišče, ki 
pa ga slednje rri moglo »vsrkati«.

Tako težak položaj je povzro
čil, da je vsa tekstilna industri
ja, če je želela svdje proizvode 
prodati, kupcem odobravala ne
normalno ugodne prodajne pogo
je in popuste, kar pa je v nada
ljevanju polagoma izčrpavalo 
sredstva za modernizacijo proiz
vodnje.

V mnogih primerih so bila in
vesticijska sredstva nepravilno 
porabljena, tako da niso dajala 
— na področju produktivnosti — 
zadovoljivih rezultatov.

Kljub temu, da so osebni do
hodki v tekstilni industriji (v re
publiškem industrijskem pov
prečju) na zadnjem mestu, so 
vendarle naraščali hitreje kot 
produktivnost dela — poleg tega 
pa komaj dohitevali večanje 
splošnih življenjskih stroškov.

Na kratko — tekstilna panoga 
je zaostajala za splošnim druž
benim razvojem.

Ker pa smo zgoraj navedli že 
celo vrsto dejstev in ker je sploš
no znano, da najširše družbene 
potrebe vedno daleč prehitevajo 
možnosti in se gospodarstvu na
lagajo vedno nove obveze za fi
nansiranje negospodarskih dejav
nosti, je nujno in edino logično 
sklepati, da bo (kjer tega še niso 
doumeli) treba začeti tudi v- tek
stilni industriji s korenitimi spre
membami v proizvodnih progra
mih, takih, ki bodo gibljivi, to
rej nenehno in sproti prilagajam 
zahtevam tržišča.

Ob navedenem pa je eden od 
močnih razlogov zaostajanja za 
potrebami trga tudi dejstvo, da 
so bile cene tekstilnih proizvo
dov pod nenehno družbeno kont
rolo —• precej togo uravnavane, 
tako da tekstilna industrija niti 
ni imela možnosti, da bi ukreni
la vse (modernejšo tehnologijo, 
investicijsko opremo ...) kar bi 
bilo za sodobne proizvode, ki bi 
bili na trgu iskani, potrebno.

Da bi tekstilca lahko pokrili 
svoje uvozne potrebe po investi
cijskem materialu, opremi, re
zervnih delih in drugem, so mo
rali nenehno povečevati tudi iz
voz blaga, ki ga domači trg ni 
mogel pokupiti.

V tem trenutku se je znašla 
tekstilna industrija na ostrem 
prepihu mednarodnega tržišča, 
kjer is svojimi cenami in navse
zadnje — mnogokrat tudi s ka
kovostjo — ni mogla biti konku

renčna. Posledica je bila, da so 
naši tekstiloi prodajali svoje bla
go v izvoz po znatno nižjih cenah 
kot za domači trg — to pa je še 
dodatno bistveno zmanjševalo 
dohodek.

V tako nastalem položaju so 
se — jasno — pojavile večje iz
gube najprej v manjših delovnih 
organizacijah, kjer so za uprav
ljanje in razvoj ( kakor ga vsaka 
delovna organizacija mora imeti) 
trošili sorazmerno velika sred
stva z ozirom na obseg proizvod
nje.

Po letu 1976 je bila v več de
lovnih organizacijah tekstilne in
dustrije v Sloveniji ugotovljena 
izguba.

V nekaterih primerih, kjer so 
bile izgube manjše, so lente krili 
iz lastnih, občinskih ali republiš
kih rezervnih skladov — kolikor 
so sanacijski programi omenje
nih DO zagotavljali trajnejše re
šitve in uspešnost poslovanja.

V primeru »Volne« v Laškem, 
ki je po zaključnem računu leta 
1976 izkazovala kar za 23 milijo
nov din izgube, pa njen lastni sa
nacijski program v okviru doslej - 
šnjega proizvodnega programa ni 
zagotavljal trajnejše rešitve, je 
bilo potrebno poiskati sposobne
ga prevzemnika sanacije, ki bi 
Volni nudil nov program proiz
vodnje in ki bi bil finančno spo
soben prevzeti obveznosti za 
prevzeta (prejeta) sredstva, po
trebna za sanacijo. Kolikor bi 
prevzemnika sanacije ne našli, bi 
morala DO »Volna« priti pod ste
čaj.

DO »Vdlna« v Laškem je v 
preteklem obdobju dosegala zelo 
slabe poslovne rezultate. Vzrokov 
za tako stanje je več in to sub
jektivnega in objektivnega zna
čaja. Predvsem »Volna« v La
škem s svojim programom — iz
delava volnenih tkanin iz česane 
in polčesane preje, ni mogla us
pešno konkurirati vse večji po
nudbi na trgu — predvsem zaradi 
majhnih kapacitet, pri tem pa je 
imela vključen v poslovni proces 
popoln upravno administrativni 
aparat ter tehnično režijo, ki je 
bila potrebna za kreiranje in re
alizacijo nenormalno širokega 
asortimana, za relativno majhen 
obseg proizvodnje. Zaradi tega 
so fiksni stroški izdelave na eno
to proizvoda stalno naraščali, po- 

, leg:tega pa tudi materialni stroš
ki, ker je program proizvodnje 
vztrajal na predelavi osnovne su
rovine — finega volnenega vlak
na, kateremu je kot strateško 
borznemu artiklu nenehno nara
ščala cena. <

Zaradi nizke akumulacije ni 
bilo mogoče pravočasno moder
nizirati delovnih naprav, (posebno 
še v tkalnici kot ključni in odlo
čujoči- fazi izdelave tkanine. V 
tkalnici so še danes instalirane 
zastarele volnarske statve na čol
ničke in. odvižno menjavo vot- 
kov, ki ne zagotavljajo niti polo
vico potrebne produktivnosti, ni
ti kvalitete dela.

V takem položaju se Volna ni 
znala pravočasno povezati z ust
rezno organizacijo niti v verti
kalni niti v horizontalni liniji ter 
je vztrajala kot samostojna pro
izvajalka volnenih tkanin za ob
lačila na širokem konkurenčnem 
trgu, s širokim asortimanom, 
drago proizvodnjo, visokimi pro
izvodnimi stroški in majhnimi

količinami. Približno pred dve
ma letoma je sicer prišlo do res
nejše akcije, da bi se »Volna« v 
Laškem priključila k tekstilni to
varni Novoteks, Novo mesto in 
da bi za to DO izdelovala zelo 
ozek asontiman, v glavnem za iz
voz v vzhodnoevropske države. 
Do ,te preusmeritve v proizvodnji 
»Volne« v Laškem je dejansko 
prišlo, prišlo pa ni do dejanske 
združitve, kar je imelo za posle
dico, da se je »Volna« v Laškem 
zopet znašla kot samostojna DO, 
vendar nenadoma brez pravega 
asortimana in brez kupcev. V 
tem obdobju je tudi nabavila 12 
novih avtomatskih brezčolničnih 
statev SOMET, vendar je bila tu
di ta investicija prepozna in te 
kapacitete ni bilo mogoče več ra
cionalno izkoristiti.

Seveda je v taki situaciji pri
šlo tudi do velikih kadrovskih 
sprememb, predvsem vodilnega 
kadra, ki so prihajali z upanjem, 
da bi sanirali program, vendar 
ob spoznanju nemoči tudi delov
no organizacijo hitro zapuščali.

V glavnem gornji /razlogi ter 
splošna kriza pri potrošnji kla
sičnih volnenih tkanin, ko se je 
cel svet preorientiral na potroš
njo cenejših sintetičnih in umet
nih vlaken ter na sodobnejši in 
akonomičnejši asortiman, so pri
peljali to delovno organizacijo v 
položaj, da z ustvarjenim dohod
kom ni bilo mogoče več pokri
vati vseh stroškov in obveznosti. 
Pričele so se kopičiti zaloge go
tovih izdelkov kljub zmanjševa
nju obsega proizvodnje tako, da 
so stroški proizvodnje že prese
gali celotne prihodke. Tako v le
tu 1976 ugotavljamo, da je »Vol
na« v Laškem z realizacijo pro
daje ustvarila 38,800.000 din ce
lotnega prihodka ter pri tem po
rabila 44,700.000 din sredstev. Se
veda je jasno, da je bil dohodek 
kar za 6,000.000 din v minusu, po
leg tega pa je bilo potrebno po
kriti še vse osebne dohodke in 
druge obvezne dajatve iz dohod
ka, ki iso seveda ostali nepokriti. 
Tako je iz leta 1976 ostalo ne
krite izgube v /višini 23,285.000 di
narjev, ocenjena izguba za tekoče 
1977 leto pa znaša 8,000.000 din.

Z ozirom na nastali brezizhod
ni položaj »Volne« v Laškem ter 
na osntivi določil, da je potrebno 
nekrito izgubo iz leta 1976 pokriti 
do 1. 7. 1977, je Gospodarska 
zbornica SRS sprožila akcijo za 
sanacijo nastalega položaja »Vol
ne«. Na osnovi analize gospodar
ske" situacij e v občini Laško, mož
nosti prekvalifikacije delavcev 
ter zaposlovanja v drugih pano
gah industrije, je bilo ugotovlje
no, da bi likvidacija te DO pov
zročila v Občini Laško nerešljiv 
problem. Približno 250 ljudem v 
okviru občine ne bi bilo mogoče 
zagotoviti- dela, kar velja tudi za 
bližnji industrijski center v Ce
lju.

Gospodarska zbornica SRS je 
zato skupaj z Občinsko skupšči
no Laško skušala najti DO, ki bi 
prevzela sanacijo in pozneje 
Vključila »Volno« v svojo DO ter 
ji nudila ustrezen nov delovni 
program.

Po daljšem neuspešnem iska
nju prevzemnika sanacije in zna
nih predhodnih neuspešnih sana
cijskih poizkusih v »Volni«, je 
komisija, ki jo je za ta primer 
imenovala Gospodarska zbornica 
SRS — obiskala tudi Dekorativ

no. Komisija je bila mnenja, da 
bi Dekorativna spričo dobrih po
slovnih rezultatov, uspešnega po
slovanja in predvsem zaradi do
brega programa proizvodnje, ka
terega je mogoče uspešno plasi
rati na trgu, prevzela »Volno« v 
Laškem, jo pripojila k DO Deko
rativni ter v »Volni« izvajala del 
svojega proizvodnega programa.

Po strokovni analizi kapacitet, 
stanja in vrste delovnih sredstev 
v »Volni« v Laškem je Dekorativ
na ugotovila, da v »Volni« Laško 
ne bi bilo mogoče rentabilno iz
delovati dela programa Dekora
tivne in je zato v prvi fazi bila 
možnost /sanacije in pripojitve k 
Dekorativni odklonjena. V na
daljnjih strokovno tehničnih raz
mišljanjih pa je bilo ugotovljeno, 
da bi s popolno opustitvijo dose
danjega programa dela v »Volni« 
Laško ter Ukinitvijo tkalnice in z 
instaliranjem opreme za proiz
vodnjo mikane preje bilo to za 
Dekorativno lahko zelo koristno. 
Posebno še, iker bi ise vsa potreb
na nova oprema instalirala v ob
stoječe proizvodne prostore in bi 
tako odpadli vsi stroški nove 
gradnje. Pri tem nas je predvsem 
vodilo ekonomsko načelo, po
sebno še, ker je Dekorativna vr
sto let iskala možnost in sredstva 
za postavitev lastnih predilniških 
kapacitet, da se is širšim povezo
vanjem aili združevanjem izkori
stijo že razpoložljiva /sredstva, 
najsi bo to v opremi ali proizvod
nih prostorih. S tako program
sko zasnovo bodoče proizvodnje 
v »Volni« Laško je postala začet
na misel za Dekorativno ekonom
sko interesantna ter istočasno 
pomenila za delovni kolektiv 
»Volne« Laško trajno -rešitev in 
garancijo uspešnega poslovanja 
v prihodnje.

Po začetnih pobudah Gospo
darske zbornice in prvih pogovo
rih, je Dekorativna zahtevala za
ključni račun »Volne« v Laškem 
iz katerega je bilo mogoče ma
terialno ugotoviti njihov resnič
ni položaj.

Ugotovljeno je bilo, da z na
daljevanjem dosedanjega pro
grama nikakor ne bi bilo možno 
sanirati /nastalega stanja. Zato je 
Dekorativna kot prvi pogoj po
stavila zahtevo, da se »Volna« — 
Laško, preusmeri izključno v iz
delavo preje za potrebe Dekora
tivne. Pri tem ostajajo kapacite
te sedanje predilnice za Dekora
tivno povsem uporabne.

Tako bi po novem programu 
»Volna« Laško postala predilni
ca mikane preje z letno zmoglji
vostjo proizvodnje 1100 T mika
ne preje — in iz sedanje predil
nice česane preje — 400 T. Da bi 
dosegli gornji cilj, je seveda po
trebno v prvi fazi ozdraviti se
danji položaj — kar pomeni, da 
je potrebno pokriti vse neporav
nane izgube iz leta 1976 in 1977. 
Pokritje teh izgub povrne »Vol
ni« Laško status DO, kar šele 
omogoči nadaljnjo akcijo — in
vesticijo v opremo, potrebno za 
realizacijo novega -programa de
la.

Torej vsebuje dejanska sana
cija:

1. Pokritje /izkazanih izgub 
(poravnanje neporavnanih obvez
nosti).

2. Preusmeritev proizvodnje z 
novovloženimi /sredstvi, M zago
tavlja trajno rešitev in normal
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ne ekonomske učinke vloženih 
sredstev ter normalni finačni re
zultat iz tekočega poslovanja.

Ugotovili smo že, da gornjih 
dveh pogojav sanacije DO »Vol
na« sama ne bi mogla izvesti, 
ker ne bi mogla potrebnih sred
stev pridobiti, zato jih udeležen
ci v procesu sanacije (poslovna 
banka, skladi rezervnih sredstev 
gospodarskih organizacij) zdru
žijo preko prevzemnika sanacije 
v obliki namenskih posojil. Pre
vzemnik sanacije pa na osnovi 
svoje kreditne sposobnosti, ter 
sposobnosti ustvarjanja svojih 
dohodkov (tudi v bodoče) jam
či z lastnimi sredstvi, da bodo 
v sanacijo normalnih poslovnih 
rezultatov vložena sredstva de
jansko zagotovila trajne poslov
ne rezultate. Zato pa tudi pri
dobi prevzemnik sanacije pravi
co trajnega vpliva na namensko 
porabo teh sredstev in na us
merjanje poslovne politike in na 
izvajanje programa proizvodnje 
v sanirani DO.

To pa se lahko realizira le na 
način, da se sanirana DO priklju
či 'k prevzemniku sanacije. Pre
dilnica »Volna« Laško bi kot 
TOZD Dekorativne omogočala 
nadaljnji razvoj programa osta
lih TOZD Dekorativne.

Dejstvo je, da na trgu pohišt
venih tkanin iz programa Deko
rativne še vedno primanjkuje.

V srednjeročnem planu razvo
ja je Dekorativna predvidela po

večanje proizvodnje pohištvenih 
tkanin za tretjino sedanje proiz
vodnje. Za to bi bilo potrebno 
izločiti iz proizvodnje zastarele 
pliš statve v sedanji »stari tkal
nici« ter jih nadomestiti z novi
mi, na katerih se dosega višja 
produktivnost dela in boljša ka
kovost proizvodov. Pri realizaciji 
tega programa so se pojavile zla
sti naslednje težave:

1. Zaradi dinarskih sredstev bi 
lahko načrtovano realizirali šele 
v petih -letih.

2. Zaradi splošnega omejeva
nja uvoza opreme s konvertibil
nega področja (vzrok je pomanj
kanje deviznih sredstev nasploh) 
se je izkazalo, da si po že spre
jetem programu 1976—1980 to
likšnih deviznih sredstev ne bi 
mogli zagotoviti, ker je celotna 
tekstilna industrija v Sloveniji 
prejela za realizacijo srednjeroč
nega programa 1976—80 le peti
no potrebnih deviznih sredstev.

3. Spričo stanja ponudbe pre
je na jugoslovanskem trgu in ob 
nadaljnjem omejevanju uvoza 
opreme za rekonstrukcijo predil
nic je vprašljivo, ali bi za pove
čani obseg proizvodnje sploh 
lahko zagotovili potrebno količi
no preje. Skozi sanacijo »Volne« 
v Laškem, njene preusmeritve v 
predilnico ter njene združitve z 
DO Dekorativno pa je mogoče 
rešiti vse tri probleme, ki so res
no ogrožali realizacijo našega

srednjeročnega programa razvo
ja.

Dekorativna sicer prevzema s 
sanacijo -velike rizike za sredstva, 
ki jih bo -v ta namen vložila 
družba. Vsi pa vemo, da s seda
njim obsegom proizvodnje in 
sredstvi, ki jih ustvarja Dekora
tivna s svojim tekočim progra
mom dela — takih rizi-kov ne mo
re prevzeti. Nujna in edino ra
zumljiva je ob sanaciji tudi sočas
na modernizacija plišarske tkal
nice v Dekorativni. Ta investici
ja pa zagotavlja znatno višja 
sredstva rv obliki ostanka dohod
ka — tudi za poravnavanje ob
veznosti s pridobljenih san-eij- 
skih kreditov. Torej omogoča 
prevzem sanacije Dekorativni 
pridobitev investicijskih kredi
tov pod ugodnimi pogoji, zago
tovitev deviznh sredstev ter za
gotovitev novega in stalnega vi
ra surovin za povečanje obsega 
proizvodnje!

Iz vsega doslej povedanega 
lahko strnemo ugotovitev, da za
radi -objektivnih razlogov (težave 
z uvozom opreme ...) Dekorativ- 
n-inega -srednjeročnega načrta 
1976—1980 ne bi mogli realizira
ti in je torej prav lahko doume
ti, da je v danem trenutku sana
cijsko — investicjski program, 
ki predvideva tudi združitev z 
DO »Volna« v Laškem, priložnost 
za -obe delovni organizaciji.

Dejstvo je, da tekstilna pano

ga po družbenem planu ni uvr
ščena med prioritetne panoge, 
da tudi med te še ne bo uvršče
na v prihodnosti, da bo družba 
še naprej v prvi vrsti razvijala 
in zagotavljala potrebna devizna 
sredstva za energetsko osnovo, 
bazičnokemiijsko industrijo, ko
munikacije ... To nam -narekuje, 
da si v okviru same tekstilne pa
noge med seboj -pomagamo in 
iščemo rešitve znotraj tega kro
ga.

Zatrdne in trajne perspektive 
razvoja obeh kolektivov, navse
zadnje pa tudi za družbeno skup
nost, ki -je z življenjem obeh ko
lektivov povezana, je potrebno, 
da je sleherni delavec, tako v De
korativni, kot v »Volni«, do po
tankosti seznanjen s pomenom 
predstoječih odločitev. Naše 
skupno odločanje o združevanju 
bo imelo daljnosežne posledice, 
zato bo treba vložiti prav vse na
pore in razpoložljivo znanje za 
dosego načrtovanih ciljev.

Kolikor bomo zastavljene ci
lje izvajali vestno in -po načrtih, 
bomo brez dvoma na poti k 
boljšemu jutri.

Družba nas z zajamčeno po
močjo navsezadnje tudi obvezu
je, zatorej ni razloga, ki bi nas 
na referendumu vodil k drugač
ni odločitvi, kot da se vsi odlo
čimo ZA ZDRUŽITEV!

Janez Nebec 
Franci Kragelj

Vprašanja in odgovori
Odgovarja JANEZ NEBEC

Gotovo je eno najpogostejših 
vprašanj, ki si ga delavci Deko
rativne zastavljajo ta hip — ali 
bodo osebni dohodki v zvezi s 
predvideno sanacijo kakorkoli 
ogroženi?

Osebni dohodki s predvideno 
sanacijo v nobenem primeru ne 
bodo ogroženi, saj bo z instali
ran jem novih modernih kapaci
tet večja akumulacija, ki bo za
gotavljala po -družbenem spora
zumu rast osebnih dohodkov. 
Predvsem pa bo zagotovljena 
daljša socialna varnost, ker bo
mo po izvršenem -sanacij sko-in- 
vesticijskem programu proizvaja
li -artikle boljših kvalitet, ki jih 
bo tržišče vsekakor raje spreje
malo kolt artikle, -tkane na kla
sičnih statvah.

Kdaj predvidevamo začetek 
Proizvodnje po novem, če bo pri
šlo do združitve?
„ Predvidevamo, da bodo v La
škem začeli dokončno delati po 
Programu za Dekorativno proti 
koncu leta 1978.

Kako bo z osebnimi dohodki v 
TOZD Laško? Bodo v prihod
njem obdobju (do začetka red
ne proizvodnje mikane preje) de
lavci še vedno prejemali zajam
čene OD?

Ker so osebni dohodki odvisni 
°d ocenitve delovnih mest, bodo 
merila v Laškem izdelana po is
tih kriterijih kot v naših TOZD 
■m. kolikor bodo njihovi delavci 
dosegali približno enake rezulta
te na enakih -delovnih mestih — 
Podo tudi osebni dohodki približ- 
n° enaki.

Na osnovi Zakona o združe
nem delu se urejajo meddohod- 
kovni odnosi po sporazumu med 
TOZD, ki predvideva za enako 
delo tudi enake osebne dohod
ke. Za dosego tega pa bodo teža
ve v prehodnem obdobju. V La
škem s sedanjim programom ta
kih osebnih dohodkov ne more
jo prislužiti.

V sanacijskem programu in 
prošnji za posojila sta navajani 
izgubi »Volne« za lansko in le
tošnje leto. Ali to pomeni, da iz
gub v letu 1978 ne bo?

Tudi v letu 1978 bo v »Volni« 
še izguba. Vendar bo ta občutno 
manjša, in sicer zato, ker bo 
prehod iz starega na nov pro
gram izvajam postopoma in se bo 
odražal s tem, da bodo iz izgub 
pričele posamezne prenovljene 
faze proizvodnje ustvarjati aku
mulacijo, iz katere bo mogoče po
krivati izgube za nazaj ter odpla
čevati anuitete za v Laško nalo
žene investicije.

Če ugotavljamo, da bo tudi v 
prihodnjem letu prišlo do delne 
izgube, iz katerih sredstev se bo 
le ta krila?

Ta izguba bo -pokrita z dolgo
ročnim bančnim kreditom dode
ljenim za sanacijo Laškega.

Kaj bi bile posledice neuspe
lega referenduma za Dekorativ
no? In kaj za »Volno«?

Posledica neuspelega referen
duma bi preprečile razvoj Deko
rativne zlasti še zato, ker so ne
kateri naši tkalski stroji na čolni

čke -zastareli, novi -stroji pa so 
100% boljši — -tako glede učin
ka kakor glede kakovosti. Ob nor
malni rasti bi s svojo ustvarjeno 
akumulacijo tak razvoj dosegli 
šele v 5—6 letih. Medtem, ko je 
realizacija našega programa po 
novem možna že v letu 1978. »Vol
na« Laško pa bi, kolikor ne bi 
našla prevzemnika sanacije, brez 
nadaljnjega prišla v stečaj. Edi
na realna posledica bi bila, da bi 
290 ljudi ostalo -brez dela.

Ali je katera od postavk v 
programu sanacije »šibkejša« in, 
ali obstaja možnost, da bi se v 
»Volni« ne držali programa?

Menim, da ni v vsem progra
mu nobene »šibkejše« postavke 
in da ne obstaja nikakršna mož
nost, da bi se v »Volni« ne dr
žali programa, saj je bil le-ta 
sprejet v samoupravnih organih 
tako v »Volni«, kakor tudi v De
korativni In so strokovne službe 
pred samoupravnim organi od
govorne, da se dogovorjeno tudi 
izvede.

Ali se z akcijo sanacije in 
združevanja predvideva bistveno 
povečanje proizvodnje, ali je po
udarek na boljši kakovosti?

Predvideva se, da se s -sanacijo 
ter z združevanjem dela in sred
stev 50 % poveča proizvodnja pli- 
šev, obenem pa tudi občutno iz
boljša kakovost, medtem ko bo 
za naše žakardske in listovne 
stroje preja iz Laškega omogo
čala izdelavo boljših in lepših 
tkanin, kar bo brez dvoma vpli
valo na boljšo prodajo na trgu.

Med delavci Dekorativne se 
pojavlja vpraašnje, ali so v »Vol
ni« delali slabo (neproduktivno), 
da so zašli v tako nezavidljiv po
ložaj?

Mnogo je bilo o tem že po
vedanega. Zagotovo -lahko trdimo, 
da so delavci v proizvodnji pri
zadevni in pridni, da pa je pripi
sati krivdo prejšnjemu vodstvu, 
ki je s slabima poslovnimi odlo
čitvami izbralo program, ki trgu 
ni ustrezal, poleg tega pa je bi
la organizacija — zlasti skupnih 
služb — izredno slaba. Bilo je 
mnogo režijskih — neproduktiv
nih delovnih mest, ki so s stro
ški obremenjevala cene njihovih 
izdelkov. Sicer pa na -splošno ve
lja, da majhne delovne organiza
cije danes ne morejo obstajati v 
tem konkurenčnem boju, saj mo
ra biti proizvodnja organizirana 
na kar najbolj racionalen način 
— z velikimi količinami izdelkov 
in majhnimi stroški.

Ali bo vprašanje administra
cije v »Volni« zadovoljivo rešeno, 
saj vemo, da se v Dekorativni ne
nehno borimo proti povečanju 
delovnih mest v režiji?

Administracije bo v »Volni« iz
redno malo, kolikor je po novem 
programu in ob organizaciji, ki 
bo »Volni« kot TOZD Dekora
tivne potrebna, rabi. Tam bodo 
organizrane le tiste službe splo
šne dejavnosti, ki so za redno de
lo TOZD nujne (kadrovsko-splo- 
šna služba, računovodstvo in 
kontrolna služba). Vse ostale 
dejavnosti -skupnega pomena bo 
opravljala kadrovsko splošna 
služba Dekorativne v Ljubljani.

B. Ž. J.
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Naša pričakovanja
ob predvidevanju novih možnosti za nabavo mikane preje v »Volni« v Laškem

Nekateri novejši stroji bodo še s pridom služili...

Stalno povečevanje proizvod
nje in produktivnosti nas je pri
peljalo do sorazmerno velike po
rabe preje glede na naše artikle

Stroj za kosmatenje ..,

in na drugi strani — v primer
javi na druge tekstilne tovarne.

Ob dejstvu, da smo brez last
ne predilnice, potreba po preji 
pa je raznovrstna tako po asor-

Križno-navijalni stroj

tirnanu kot po kvaliteti, je težko 
zadovoljiti naše potrebe po pra
vočasni dobavi. Letno porabimo 
4000 ton preje, ki jo kupujemo 
od devetih večjih dobaviteljev in

Širinsko-razpenjalni stroj

šestih manjših, ki nam prejo do
bavljajo občasno. Od teh sta le 
dve »solo« predilnici, ki izključ
no prodajata prejo, sedem doba
viteljev pa prodaja samo viške 
svoje preje v primerih, ko je ne 
potrebujejo za svoje končne iz
delke. Kolikor pa pride v dolo
čenem obdobju pri njih do več
jih potreb, se takoj zmanjša pro
daja preje. V Jugoslaviji je izred
no malo samostojnih predilnic 
in še te ki so, proizvajajo bom

Likalnik

bažno prejo, ki pa je pri nas za
stopana samo 7%. Prejo volne
nega »našega karakterja« pa pro
izvajajo volnarske tovarne, ki 
imajo lastne tkalnice in vse dru
ge obrate za izdelavo končnih iz
delkov.

Tako iz obstoječih kapacitet 
jugoslovanskih predilnic ne mo
remo pričakovati redne dobave, 
kaj šele morebitnih povečanj.

Iz vsega tega sledi, da bi mo
rali hitro pristopiti k združitvi z 
»Volno« v Laškem. Tako bi ures
ničili našo dolgoletno željo po 
lastni predilnici, ki nam bi v za
četku dopolnjevala manjkajoče 
dobave, v nadaljevanju pa bi pro
izvajala zahtevnejše kvalitete pre
je, ki jih danes v Jugoslaviji ne 
moremo kupiti, temveč jih pro
izvajajo samo na zahodu. Kot ve
mo, ima »Volna« v Laškem tudi 
tkalnico in ima do konca leta 
1977 pogodbene obveznosti do

svojih kupcev blaga. Tako bi do 
konca leta imeli viška preje za 
ca. 5 ton, v začetku leta 1978 pa 
— kolikor ne bodo več proizva
jali tkanin — ne bi samo predli 
za Dekorativno, bodo proizvedli 
mesečno 10 ton Nm 40/1 malon 
česane in 7 ton Nm 8/1 stanione 
sijajne preje. V prvi polovici le
ta bi pričeli z montažo novih 
strojev. Sedaj, ko še niso skle
njene vse pogodbe o dobavi stro
jev, je težko določiti rok usposo
bitve novih kapacitet. Po predvi
devanjih bi začela obratovati pr
va »linija« v sredini leta 1978, os- 
stali dve pa do konca leta 1978. 
Kapaciteta v novi predilnici bi bi
la 1100 ton.

Obstoječa predilnica ima dve 
liniji mikailnikov in prstančne

»Haspel«

predilne stroje, ima pa tudi mož
nost predelave iz česanca s tem, 
kot je že v programu predvide
no, da se dokupita dva manjša 
stroja (»melanžer« in »finišer«), 
V novi predilnici bi se v treh lini
jah proizvajala mikana preja niz
kih številk od Nm 1—16 morebi
ti do Nm 24 — v vseh možnih 
materialih od surove, barvane, 
melangirane, šantungov do efekt
nih sukancev.

Prednost nove predilnce bi bi
la tudi v nižji ceni preje. Pri pro
izvajalcih staničnega in poliak- 
rilnega vlakna kot pri prodaj al-

Trgalni »Volk«

cih ivolne in regenerata bi s tem 
momentom nastopali kot kupci 
večjih količin, dosegli boljše ce
ne in pogoje, znižali bi stroške 
transporta, po drugi strani pa bi 
prejo na relaciji Laško—Ljublja
na prevažali v posebnih kontej
nerjih, imeli bi enotne cevke, po 
drugi strani pa bi začeli uporab
ljati regenerat, seveda v določe
nem odstotnem sestavu. Uvaja
nje regenerata in drugih sekun
darnih surovin bi bilo postopo
ma, ker zbiranje regeneratov 
še ni upeljano in bi v začetku sa
mi kupovali od določenih tovarn, 
ki imajo primerno surovino.

Razumljivo je, da je v tem 
trenutku težko reči kaj več, vse
kakor pa je jasno, da je združi-

»Comat«

tev z »Volno« v Laškem pozitiv
na odločitev kolektiva, ki bo po
kazala že v bližnji prihodnosti 
svoje sadove.

Jure Virant

..... f... _ >

Stari volnarski tkalski stroji...
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Nova
organiziranost ZK 
v Dekorativni
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60 Let
po iselikem oki&bcu

Šestega novembra je minilo 60 let od začetka slavne Ok
tobrske revolucije. Čas je že spoštljivo odmaknjen od teh 
burnih dni, vendar se sodobniki temu spominu ne moremo 
ogniti, saj so korenine, ki so pognale z velikega Oktobra, 
korenine naše današnje stvarnosti.

Iz napak Pariške komune se je Oktobrska revolucija na
učila. da mora prava revolucija imeti za seboj večinski del 
prebivalstva — delavce in kmete. Izbrala je pravi zgodovin
ski trenutek in — kot se izkazuje danes — pravi način za 
vzbuditev ljudskih množic.

Vladimir Iljič Uljanov — Lenin, veliki mislec revolucije, 
je v pripravah na dejanje samo strnil v delu »Država in re
volucija« misli o konkretnem proletarskem prevzemu ob
lasti, o njeni vsebini in obliki.

Izročilo oktobra je v spoznanju, da mora v svetu impe
rializma nujno priti do socialističnih revolucij, kar pa še ne 
pomeni nujno, da lahko do takih revolucij pride najprej v 
deželah z najbolj razvito družbeno in ekonomsko sestavo.

Ne glede na današnje različne poti, ki si jih pri svojem 
uveljavljanju išče socializem v svetu, ostaja Oktobrska 
revolucija neizčrpen vir navdihov. Leninova vizija o samo- 
odločanju delovnih ljudi in o odmiranju države ter njene 
birokratske funkcije pa postaja stvar sedanjega trenutka 
zgodovine.

B. Ž. J.
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Nekaj po članstvu številnejših 
organizacij Zveze komunistov v 
občini Ljubljana-šiška bo po 
končanih volilnih konferencah 
prešlo v drugačno organizacijsko 
obliko. Osnovne organizacije bo
do namreč formirale svoje kon
ference ZK, te pa svoje komiteje. 
To bo oblika dela, ki bo nepo
sredno vodstvo in odgovornost za 
aktivnost in idejno usmerjenost 
prenesla na širši krog članov Zve
ze komunistov.

Pri nas bo zamenjala doseda
nji svet ZK in sekretariat sveta 
ZK. številčno bo močnejša, saj 
bo imela konferenca 32 članov, 
ki bodo med seboj izvolili 8 čla
nov komiteja. Sestajala se bo ob 
vseh važnejših odločitvah in do
gajanjih tako v delovni organi
zaciji kot izven nje, najmanj pa 
štirikrat letno. Komite, kot izvr
šni organ konference, pa bo svo
je delovanje usmerjal v okviru 
pooblastil konference ZK in se 
bo sestajal po potrebi.

Konferenca ZK kot oblika or
ganiziranosti, akcijskega povezo
vanja in sodelovanja osnovnih 
organizacij in članstva ZK, s svo
jim delom pospešuje aktivnost 
ter učinkovitost družbenopolitič
nih dejavnikov, posebej pa pri
speva k temeljitemu in objekti v-

Komisija za vzorce se je se
stala v začetku novembra, da bi 
pregledala delo v letošnjem letu, 
pregledala uspešnost novih ar
tiklov in priprav na sejem »Salon 
pohištva« v Beogradu ter se do
govorila za bodoče delo.

Ugotovljeno je bilo, da smo 
v letu 1977 izdelali približno 300 
novih artiklov in dessenov v 700 
barvnih variantah. Od tega je bi
lo 170 artiklov in dessenov izdela
no po željah inozemskih in do
mačih kupcev, 76 artiklov in des
senov je izključno naših, 54 pa 
je raznih dopolnitev k že prej ob
stoječim artiklom ali dessenom.

Nadalje je bilo ugotovljeno, 
da 90 % prodaje sestavlja samo 
približno 25 artiklov, in da bo 
verjetno tudi v bodoče približ
no enaka situacija. Logično se je 
v diskusiji pojavilo vprašanje, 
zakaj toliko novih vzorcev, če jih 
potem prodajamo veliko manj. 
Zaključek oziroma odgovor je, 
da bo tudi v bodoče potrebno iz
delovati veliko število najrazlič
nejših vzorcev, zlasti glede na 
vedno večjo zahtevnost kupcev 
in vedno močnejšo inozemsko in 
domačo konkurenco. Kupci naj 
Pri nas vedno najdejo čim širšo 
izbiro in tako bodo sami izsto
pili najuspešnejši artikli, ki bo
do tudi predstavljali jedro pro
izvodnje in prodaje. Kot doslej, 
no seveda tudi vnaprej selekcija 
novih artiklov že na komisiji za 
yzorce, nadaljnjo selekcijo pa bo 
Jzvrševala prodajna služba na 
Podlagi raziskovanja tržišča.

nemu ocenjevanju družbenoeko
nomskih in politčnih razmer ter 
vztraja na uresničevanju stališč 
in sklepov.

Konferenca ZK na svojih se
jah v skladu s politiko ZK sproti 
in pravočasno obravnava ter idej
nopolitično ovrednoti vsa odprta 
vprašanja, negativne pojave, mne
nja, pobude in predloge ter o 
njih oblikuje stališča in sklepe, 
ki postanejo za člane ZK v os
novnih organizacijah obvezni.

Sklepi in -stališča so na konfe
renci sprejeti in veljavni takrat, 
ko jih sprejme večina članov 
konference, vendar morajo izra
žati mnenja in predloge iz pred
hodnih ustvarjalno kritičnih raz
prav v osnovih organizacijah ZK, 
upoštevajoč temeljito oceno ob- 
jektivnh političnih in ekonom
skih razmer v posameznih sredi
nah. Z ocenami in stališči mora 
konferenca sproti seznanjati vse 
dejavnike v delovni organizaciji, 
preko delovanja osnovnih orga
nizacij ZK in članstva ZK pa mo
ra zagotoviti, da bodo stališča in 
sklepe spoznali delavci v TOZD 
in delovni skupnosti ter da bo
do postali sestavni del strokov
nega, družbenopolitičnega in sa
moupravnega delovanja.

B. K.

Da bi se zmanjšali stroški iz
delave vzorcev ter, da bi tehno
loški proces redne proizvodnje 
potekal bolj nemoteno pa da bi 
bilo kljub temu izdelano čim več 
novih vzorcev, bo potrebno v pri
hodnosti odpraviti ozka grla zla
sti pri barvanju, sukanju, križ
nem previjanju ... Ker pa se to 
ne bo zgodilo še tako kmalu, bo 
treba v prihodnje še bolj paziti 
ter pomisliti, koliko in kakšne 
vzorce bomo izdelovali, da ne bi 
z vzorčenjem nastajali preveliki 
stroški.

V zadnjih šestih tednih sta 
prodajna in kooperacijska služba 
intenzivno ponujali kupcem le
tošnje novoizdelane vzorce, in si
cer tako, da so ibil oblikovalci iz 
tovarn pohištva s področja vse 
države vabljeni na ogled nove 
kolekcije v našo tovarno. Odziv 
je bil zadovoljiv in upamo, da se 
bo na beograjskem Salonu pohi
štva pojavilo veliko naših arti
klov -na novih modelih in drugih 
razstavljenih blazinjenih pohišt
vih.

V bodoče bodo naloge razvoj
nega oddelka usmerjene v krei
ranje novih vzorcev za pliš tkal
nico — posebno v žakard plišu, 
ker v prihodnjem letu, kot je 
znano, povečujemo proizvodnjo. 
Posebno pa se bo treba potrudi
ti pri izdelavi žakardnih ploskih 
tkanin, za katere je na tržišču 
mnogo manjše zanimanje, kot pa 
so naše proizvodne zmogljivosti.

Janez Mlakar

Kronika
VSTOPI:

Dragovan Bojan — barvarna 
preje
žeželj Magdalena — priprav
ljalnica
Jurčevič Bara — pripravljalni
ca
Sešek Irena — pripravljalnica 
Koporc Ljudmila — kontrolna 
služba
Klinič Jasminka — pripravljal
nica
Horvat Katarina — pripravljal
nica
Mehle Slavka — pripravljalni
ca
Mesarič Anton — zunanji tran
sport
Novak Dragutin — šivalnica 
Gutič Orhan — apretura 
Božič Srečko — apretura 
Zupančič Bojan — apretura 
Rotar Ema — šivalnica 
Kovačevič Mara — tkalnica 
Lazič Perka — pripravljalnica 
Lazič Gospova — pripravljal
nica
Elezovič Hasan — skladišče su
rovin
Zabolotnij Slavica — priprav
ljalnica
Cvetanovič Aca — šivalnica 
Stamenova Cveta — šivalnica 
Dimnik Andreja — gosp. finan
čna služba
Debeljak Silva — gosp. finan
čna služba
Mirjanič Mir olj ub — skladišče 
gotovega blaga 
Jelič Branko — šivalnica 
Ješič Ljiljana — pripravljalni
ca
Stankovič Ivan — skladišče 
got. blaga
Vojkovič Ivan — šivalnica

IZSTOPI:
Florjan Stane — izjava delav
ca
Krmelj Igor — pogodbeno 
Tomič Petko — izjava delavca 
Zatler Mirjam — v preizkusni 
dobi

Radončič Husniija — v preiz
kusni dobi
Ugarak Rasim — izjava delav
ca
Mlakar Franc — izjava delav
ca
Bego žarko — izjava delavca 
Kačanski Boris — izjava de
lavca
Čarman Amalija — upokojitev 
Hrovat Nataša — smrt 
Mitič časlav — izjava delavca 
Štrukelj Andrej — odsluženje 
vojaškega roka
Avsec Marija — izjava delavca 
Žerovnik Angela — upokojitev 
Ulčar Fani — upokojitev 
Majer Boris — izjava delavca

POROČILI SO SE:
Zvizdalo Rajko 
Gajanovič Branko 
Banjaž Zlato
Kokalj Lilijana — BANJAŽ

ROJSTVA:
Zaletel Vera — sin 
Košir Marjana — sin 
Zalaznik Miloš — hči 
Pajnič Marinka — sin 
Cvetko Marija — sin

DELOVNI JUBILEJI: 
po 30 let:

Koprivec Joži, Kočar Draga, 
Lokar Minka, Rotar Adolf 

po 20 let:
Peternelj Štefka, Fajfar Kristi
na, Šajn Štefka, Kupljenik Ana, 
Lampelj Kristna, Rutni-k Stana, 
štangelj Alojz

po 15 let:
Baič Angela, Eržen Rozalija, 
Strle Marija, Prošič Justi, Cen- 
cen Draga, Dežman Cvetka, Ga
brovšek Frančiška, Gril Štefka, 
Leskovar Frančiška, Sever Ev
gen

po 10 let:
Zabret Marija

Novi vzorci, 
nove možnosti
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Vas poznamo, Laščani?
Kako je v »Volni« ta hip, nam 

je že znano, kako pa so tam ži
veli in delali prej in kakšni so 
bili začetki tekstilne industrije v 
Laškem pa je znano le redkim. 
Zato danes posredujemo tale 
kratek oris zgodovine delovne 
organizacije »Volna« v Laškem 
od njenega nastanka pa do da
našnjih dni.

Leta 1924 je ljubljanski trgo
vec Ludvik Gerkman kupil v La

Tako je bilo leta 1946 ...

škem prostore delniške družbe 
savinjskih hmeljarjev in jih pre
uredil za proizvodnjo usnja. V 
začetku leta 1925 je ta tovarna za
poslovala 30 delavcev. Zaradi hu
de konkurence pa je moral last
nik že leta 1927 omenjeno dejav
nost opustiti in po skoraj pollet
nem -zastoju namestiti nekaj tek
stilnih strojev ter se tako preus
meriti v tekstilno smer. Jeseni 
leta 1932 je tako preurejena to
varna začela redno obratovati. 
Petnajst delavcev je delalo v tej 
začetni fazi na štirih preprostih 
statvah. Že leto kasneje je last
nik dokupil selfaktor za prede
nje, mikalnik, centrifugo, po-lstil- 
ni stroj -ter apreturo s pralnim 
strojem.

Koncem leta 1935 je podjet
je zaposlovalo že 30 delavcev.

Svetovna gospodarska kriza 
je najprej pokazala zobe malim 
podjetnikom in -tako se je zgo
dilo tudi Gerkmanu, ki povrhu 
vsega -sam ni bil tekstilni strokov
njak. Zato -se je še istega (1935) 
leta odločil za združitev s češkim 
tekstilnim tehnikom Hinkom 
Bžečkom — direktorjem takrat
ne tekstilne tovarne v Varaždinu. 
Slednji je prvega lastnika hitro 
izplačal in začel samostojno go
spodariti.

Gerkman je z izplačanim dele
žem začel leta 1936 graditi v ne
posredni bližini svoje prejšnje to
varne nove objekte za — zopet 
— tekstilno dejavnost. Spet je 
nakupil nekaj tkalskih strojev.

Tako je imelo Laško zdaj dve 
tekstilni tovarnici.

Prva (last Bžečke, Blaškovi- 
ča in Urbanca) je dobila ime »La
teks« in je zaposlovala zdaj že 
preko 50 delavcev, Gerkmano-va 
tovarna je dobila naziv »Lava« in 
je zaposlovala 20 delavcev. »La
teks« se je hitro širil, in že leta 
1938 so začeli graditi novo pre

dilnico, navij alnico in ključavni
čarsko delavnico.

Tik pred začetkom vojne so 
dobili novi prostori tudi nove 
stroje. Zdaj je delalo v »zgornji« 
tovarni že 100 delavcev.

»Spodnji« — Gerkman je tudi 
nabavil nove stroje.

Že po razvoju dogodkov in po 
formiranju dveh tovarn na tako 
majhni razdalji je -kaj hitro raz
brati, da so bili 'lastniki obeh to

varn sprti in ni naključje, da so 
prepovedovali delavcem »zgor
nje« in »spodnje« tovarne, da bi 
se družili — celo, da bi lle prilož
nostno drug z drugim spregovo
rili.

Med delavstvom je bila veči
na domačinov -in okoličanov, naj
več pa je bilo žena laških rudar
jev. Največ vodilnih kadrov, moj
strov -in tehnikov so lastniki pri
pel j ah s seboj (iz Varaždina, Ko
čevja, Bele cerkve). Povsem ra
zumljivo je torej, da -v takšnem 
sestavu med delavci proletarska 
zavest ni bila posebno visoka.

Izbruh nezadovoljstva, ki je v 
letih 1936 in 1937 zajel tekstilno 
industrijo v Slovenij-i, pa je od
jeknil tudi v Laškem.

Laški tekstilci so v znak so
lidarnosti z ostalimi slovenskimi 
tekstilci -stavkali 4 ure. Daljši čas 
niso uspeli vzdržati, saj so last
niki organizatorje -takoj odpusti
li, drugim pa z grožnjo nagnali 
strah v kosti.

Anton Riček in Martin Kink, 
ki sta bila med prvim organiza
torji stavke, sta se ob zasedbi 
Nemcev takoj vključi-la v NOB.

Svojo visoko narodno zavest 
je izkazala tudi cela vrsta laških 
tekstilcev, ki je med vojno sode
lovala v narodnoosvobodilnem 
gibanju. Sedem iz njihovih vrst 
jih je padlo tudi v vrstah talcev.

Vojna je tudi lastnikom obeh 
tovarn krojila usodo.

Tako se je Gerkman umaknil 
v Ljubljano, Bžečka pa v Zagreb. 
Okupator je za vodenje obeh to
varn priskrbel nekega sudetske
ga Nemca. Solastnik »Lateksa« — 
Blaškovič pa -je postal tehnični 
vodja obeh tovarn, ki sta se le
ta 1943 združili. Leta 1944, ko je 
Blaškovič umrl, -sta tovarno ku
pila dva Nemca iz Gradca, Bl-a- 
škovičev delež pa je prevzela nje
gova žena.

Tako kot v drugih tovarnah po 
Sloveniji, je med vojno iz tek
stilne tovarne v Laškem izginila 
marsikatera odeja in kos blaga 
za partizane in OF.

Po osvoboditvi je bila usoda 
obeh tovarn podobna ostalim. 
»Lateks« je takoj prevzela drža
va, »Lavo« pa je še do naslednje 
nacionalizacije (leta 1947) vodil 
njen lastnik Gerkman.

S to drugo nacionalizacijo sta 
se podjetji združili v enotno to
varno z imenom: Industrija vol
nenih izdelkov »Volna« Laško. S 
120 zaposlenimi je podjetje za
čelo z delom in proizvodnjo v 
prizadevanjih za izgradnjo nove 
Jugoslavije.

Potrebe po izgradnji vseh živ
ljenjsko pomembnih, osnovnih 
industrijskih panog -so tekstilno 
industrijo potisnile tisti čas na 
stranski tir, zato tudi razvoj 
»Volne« v prvih letih po vojni ni 
bil posebno hiter.

Leta 1949 je podjetje zaposlo
valo že 250 delavcev.

Na j večji delovni uspeh je ko
lektiv takrat dosegel s tem da 
so prvi petletni -plan dosegli sko
raj leto dni pred rokom (1951). 
Leta 1950 so laški tekstilci slo
vesno prevzeli tovarno -v uprav
ljanje. Takrat je bilo že 300 za
poslenih.

Kolektiv »Volne« je skupaj z 
upravljanjem prevzel tudi nelah
ke obveze, ki so izhajale iz ad- 
ministrativno-upravnega obdobja, 
ki je zapustil »Volni« pečat »lo
kalne industrije«. Zato so se bit
ke za boljšo prihodnost bojevale 
v glavnem na področju kakovosti 
dela in strokovnega usposablja
nja kadrov.

Podjetje je tako rinilo, se po
tilo in pehalo kakor je vedelo in 
znalo vse do leta 1954. Takrat

pa so se obzorja nekoliko zve
drila. Začeli -so načrtovati in re
ševati perspektivne — in ne več 
— le tekočih — problemov. Prvič 
so lahko načrtneje začeli misliti 
tudi -na družbeni standard.

Vajeniška šola, ki je bila usta
novljena leta 1955, je v petih le
tih -dala podjetju preko 75 kva
lificiranih delavcev.

Štipendiranje kadrov je doživ
ljalo vse -večjo skrb. Tako je sa
mo število tekstilnih tehnikov po
raslo od leta 1950, ko sta bila v 
tovarni le 2 na 11 v letu 1961.

Z odrekanjem -so v »Volni« z 
večjim -delom lastnih sredstev ku
pili 39 statev, obnovili kotlarno in 
barvarno ter preuredili mešalni- 
nico, izširvalnico in predilnico.

Veliko skrb so posvečali utr
jevanju samoupravljanja.

Tako v preteklih letih — ka
ko pa -danes?

Danes so volnarj-i v Laškem 
na -razpotju. Nj-iho-v zgodovinski 
razvoj je bil večna trda borba za 
obstanek, za kakovost, za metre 
blaga, za prodajo. Pridno so de
lali — a žal — so bili majhen ko
lektiv, ki -je v konkurenci več
jih, sodobneje organiizranih začel 
omagovati. Pridno delati — še ni 
vse. Gospodariti tako, da si vsak 
hip na tržišču iskan s svojimi 
proizvodi, da so ti artikli kako
vostni, cenejši od drugih podob
nih, to so zahteve, ki pa jih v 
Laškem ob že znanih zagatah ce
lotne tekstilne industrije niso 
vedno dohitevali.

Laščani skupen sanacijski 
program poznajo, zavedajo se 
skrajno resnega finančnega polo
žaja -v katerem so se znašli, zato, 
pa -tudi zato, ker so od nekaj
kratnih poizkušanj -sanacije ob 
drugačnih pogojih in dogovar
janjih »zviseli« imamo občutek, 
da so resno in z vso odgovorno
stjo pristopili k delu, ki nas vo
di na skupno -pot.

B. Ž. J.
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c/y&& tCLgtepalril Atc&j

a acLdeLku 
apcetuce NOVA DELOVNA ZMAGA

Še pred koncem prejšnjega 
meseca so dobili v oddelku ap- 
reture TOZD »Gotova tkanina« 
nov raztepalni stroj, ki so ga iz
delali delavci TOZD »Energetika 
in vzdrževanje«. Ta stroj je po 
obliki in funkcionalnosti enako
vreden tovrstnim uvoženim stro
jem.

Prvi rezultati — stroj je v ob
ratovanju že 14 dni — že kažejo, 
da nova pridobitev v apreturi iz
polnjuje pričakovanja.

Direktor razvojne službe, to
variš Bernat nam je povedal, da 
je prišlo do pobud za izdelavo 
omenjenega stroja prav na pod
lagi 5-letnega planiranja poveča
ne proizvodnje v tkalnici. Iz ome
njenih planov tudi nujno sledi

razširjena obdelovalna linija za 
pliše v apreturi. Zaradi omej ene
ga^ prostora v oddelku apreture 
je bilo treba razmišljati, kako bi 
bilo mogoče »pomanjšati« razte
palni stroj tako, da bi kljub za
sedbi manjšega prostora oprav
ljal svojo nalogo enako kvalitet
no kot npr. uvoženi stroji. Tov. 
Bernat je zasnoval prve skice, ki 
so jih v konstrukciji do podrob
nosti obdelali in izdelali ter jih s 
pomočjo razvojne službe sproti 
izpopolnjevali in tesno sodelova
li z delavci TOZD C. Naloga sled
njih je bila — dejansko izdelati 
nov stroj. Treba je poudariti, da 
so vsi, ki so kakorkoli sodelova
li pri izdelavi novega raztepalne- 
ga stroja dobro sodelovali in

tvorno prispevali k uspešni funk
cionalni rešitvi raztepalnika. še 
posebej je itreba omeniti posre
čeno rešitev ugraditve reduktor
jev v ozko odmerjeno ogrodje 
stroja.

»V TOZD C so že v polnem 
teku dela za izdelavo še treh ena
kih strojev z vsemi pripadajoči
mi odsesalnimi napravami«, nam 
je povedal tovariš Tekavec, di
rektor TOZD C.

V omenjeno linijo novih stro
jev v apreturi bo vključen tudi 
novi strižni stroj, ki pa ga bomo 
uvozili. Tovariš Bernat nam je 
še povedal, da bodo obenem v 
TOZD C izdelali stroj za polaga
nje lasu, pri čemer bo tudi po
trebno domisliti najprimernejšo

»pomanjšano« varianto, ki pa bo 
enako funkcionalna.

V TOZD B so nam zatrdili, 
da so z novim strojem izredno 
zadovoljni, zlasti še, ker je bilo 
ozko grlo že kar nevzdržno in 
ker so delavci TOZD C stroj res
nično izdelali v najkrajšem mož
nem roku. Delavci TOZD B se 
zato zahvaljujejo razvojnemu od
delku — tovarišu Bernatu in de
lavcem TOZD C za posrečeno in 
pravočasno izdelan nov stroj ter 
se jim za izdelavo novih načrto
vanih strojev priporočajo, da bo
do prav tako izdelani v rokih, če
sar bodo posebno veseli tisti de
lavci v TOZD B, ki morajo se
daj zaradi ozkega grla delati vse 
sobote in nedelje.

B. Ž. J.

Pridobivanje 
dohodka 
s svobodno 
menjavo 
dela

ke storitev, količina dohodka, ki 
je potrebna za izvedbo progra
ma in koliko delavcev je potreb
no za opravljanje dejavnosti.

V naši delovni organizaciji 
smo združili v skupne službe na
slednja dela in naloge: gospodar- 
sko-finančna, tehnična, razvojna, 
kadrovsko splošna, kontrola ka
kovosti, elektronsko obdelavo po
datkov, prodajna in nabavna. 
Službe, ki opravljajo ta dela in 
naloge, pripravijo vsakoletni 
program dejavnosti, ki jih bodo

opremile za potrebe temeljnih 
organizacij in delavci TOZD na 
osnovi sprejetih programov pri
spevajo del dohodka za oprav
ljanje teh skupnih del in nalog.

Tudi v letošnjem letu bomo 
pri sprejemanju planov za leto 
1978 razpravljali o planu del in 
nalog skupnega pomena, v začet
ku prihodnjega leta pa bomo ob 
zaključnem računu ugotavljali, 
kako so bile opravljene planira
ne naloge za letošnje leto.

K. V.

ZAHVALA

Moja prisrčna zahvala vsem 
sodelavkam, sodelavcem ob prili
ki odhoda v pokoj.

Posebna zahvala še vsem, ki 
so se oddolžili z lepim darilom.

Francka Snoj

Zakon o združenem delu do
loča, da delavci v družbenih de
javnostih in v delovnih skupno
stih skupnih služb pridobivajo 
dohodek s svobodno menjavo de
la. Zanjo je značilno, da se do
hodek ne pridobiva dosledno po 
tržnih načelih, ampak po druž
beno dogovorjenih oziroma sa
moupravnih normativih za cene 
storitev. Bistven pogoj za odlo
čanje s strani uporabnikov sto
ritev je torej, da so uporabniki 
seznanjeni z dosedanjo višino do
hodka za posamezne oblike za
dovoljevanja skupnih in splošnih 
družbenih potreb, kakšna sta se
danja kvaliteta in obseg storitev 
ter kaj naj bo jutri.
. Ker gre za odločanje, koliko 
12 dohodka je treba nameniti za
dovoljevanju teh potreb, koliko 
daj bo čistega dohodka, je očit- 
n°» da je treba doseči aktiven od- 
hos TOZD v samoupravnem spo
razumevanju o svobodni menjavi 
dela.

Zato morajo imeti vsi, ki pri
dobivajo dohodek s svobodno 
menjavo dela, samoupravno spre
jet program svoje dejavnosti. Iz 
Programa morata biti razvidna 
kvaliteta in obseg storitev, kdaj 
m kako bodo opravljene, priča
kovani učinek glede na uporabni-

na&a cJ)/ata&a!
Nikdar si nismo mogli pred

stavljati, da se bomo morali po
slavljati od tebe na tako mrzlem 
in turobnem kraju. Jesen se je 
tiho naselila v ta naš čas in vsi 
smo te pričakovali veselo, ko si 
se komaj ne dolgo tega vrnila 
med sodelavce s porodniškega 
dopusta. Delo in vsakdanji op
ravki in nezadržen tempo življe
nja nam le malokdaj ponudita 
priložnost, da bi se med seboj 
pogovorili. Vsakdo nosi sam s 
seboj breme svojih osebnih te
žav in tako je bilo tudi s teboj.

Deset let že mineva, odkar si 
stopila v našo sredo, vedno prid
na, prizadevna in skrbna sodelav
ka. Kaj lahko človek reče ob ta
ko pretresljivem dogodku, saj be
seda je težka in okorna. Ven
dar — korak je storjen, poti na
zaj ni.

Kdo bi natančno vedel, kako 
ti je življenje tkalo tako mračno 
in nelepo usodo? Si preveč pri
čakovala od življenja, si bila pre

stroga do sebe in okolice, ki te 
je obdajala. Kdo bi to vedel?

Morda si bila prešibka, da bi 
zmogla vse naloge, ki si si jih za
dala. Morda so korenine tvojih 
bolesti izšle iz rane mladosti, ko 
si še mlada izgubila mamo. Kdo 
ve?

Težko sta si z možem uredila 
lastno stanovanje. Marsičemu si 
se morala odrekati, da si lahko 
prispevala k ureditvi vajinega do
ma. In to ravno v letih, ko mlad 
človek od življenja marsikaj pri
čakuje, ko želi biti upoštevan, 
sposoben, zaželen in lep za svo
je bližnje in okolico.

Morda nisi znala sprejeti po
nujene roke? A kaj bi se še spra
ševali. Svojo skrivnost in stisko 
si odnesla s seboj. S seboj, v ta 
žalostni jesenski dan — najbrž 
je to res usoda.

Toda bolečina, ki za teboj os
taja, ni le današnja. Ta bo še dol
ga in skeleča, ta bolečina nas za-

II.... II' II II HHIHIII4H

deva vse prav tako, kot tvoje ne
srečno dejanje. To sta tvoja ot
roka.

Krhka in drobna, mirna in va
se zaprta, kot se te vsi spominja
mo, odhajaš od nas. Tisti, ki smo 
s teboj sodelovali in vsi, ki so te 
poznali, te bomo pogrešali.

Vedno smo cenili tvoje delov
ne napore, a zdi se, da si tega 
nisi bila v svesti.

Mi obračamo, a življenje obr
ne — kako preprosta in hkrati 
tisočera resnica je to.

Besed v tolažbo najbližjim, ki 
si jih v žalosti zapustila, je tež
ko najti.

Besede so papirnate, prazne, 
bolečina pa nima imena.

Tvoji sodelavci, delovni tova
riši in vsi, ki so te poznali, bomo 
v svojih srcih ohranili nate drag 
spomin, ti pa si našla na tistem 
tihem kraju svoj zadnji mir.
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Iz desetletnega načrta 
izgradnje cest v Ljubljani

Strokovna služba Republiške 
skupnosti za ceste je vodila v 
imenu skupščine mesta Ljublja
ne vse investitorske posle do us
tanovitve SIS za izgradnjo cest 
v Ljubljani. V letu 1974 in 1975 
so bili izdelani idejni projekti za 
celoten sistem cest, predviden v 
10-letnem programu izgradnje 
cest. Dodatno k itemu pa so bile 
izddlane tudi idejne študije vari
ant avtoceste v trasi t. i. Gamelj
ske in Mengeške variante.

V skladu s sprejeto priorite
to gradnje cest po 1 (Metnem pro
gramu (seja Skupščine mesta 
Ljubljane, oktober 1974), je stro
kovna Služba Republiške skupno
sti za ceste naročila izdelavo 
potrebne lokacijske dokumenta
cije in glavne projekte ter zahte
vala izdajo lokacijskega dovolje
nja za Karlovški most in Celov
ško cesto I. (odsek Žibert—Kos
mačeva), za Prešernovo cesto ter 
za mestno obvozno cesto na od
seku Črnuče—Tomačevo—Dolgi 
most pa je sprožila postopek za 
spremembo GUP iz 1. 1966 in po
stopek za pridobitev lokacijskih 
smernic.

Po prvotno načrtovani dina
miki bi morali zgraditi v prvi 
etapi: Karlovški most v letih 
1975—1976, Celovško cesto (I. 
etapo) v letih 1975—1976, Prešer
novo cesto iv letu 1975 ter obvoz
no cesto Črnuče—Dolgi most v 
letih 1977—1979. V drugi etapi pa 
bi morali zgraditi: Celovško cesto 
(II. in III. etapo) v letih 1976—
1977, Tržaško cesto v letu 1978, 
Titovo cesto v letu 1979, Masary- 
kovo cesto v letih 1980—1981, Vil
harjevo cesto v letih 1978—1979, 
Litijsko cesto v letih 1977—1978, 
Poljansko cesto v letih 1977—
1978, Jarško cesto v letu 1978, Za
loško cesto v letu 1977 (I. etapo) 
ter v letih 1982—1983 (II. etapo) 
Linhartovo cesto v letih 1981— 
1982, Topniško v letu 1981 in Nje
goševo v letih 1979—1981.

STANJE DEL 
NA POSAMEZNIH 
OBJEKTIH IN VZROKI 
ZA NJIHOVO 
ZAKASNITEV

Karlovški most
Dne 20. 1. 1975 je izdelala 

strokovna služba Republiške 
skupnosti za ceste informacijo o 
izboru variante, po kateri naj se 
zgradi Karlovški most in tam
kajšnje cestno vozlišče. Informa
cijo je predložila Izvršnemu sve
tu Skupščine mesta Ljubljane s 
prošnjo, naj predlagano varianto 
sprejme ter da soglasje k naro
čilu glavnega projekta Karlov
škega mostu in k izdelavi loka
cijske dokumentacije.

S pogodbo je bila pri Ljub
ljanskem urbanističnem zavodu 
naročena -izdelava lokacijske do
kumentacije in dne 19. 8. 1975 bi
la predložena Republiškemu se
kretariatu za urbanizem s proš
njo, da naj izda lokacijsko do
voljenje.

Dne 23. 7. 1975 je bil z dodat
kom št. 2 k pogodbi naročen pri 
podjetju Projekt — nizke grad
nje, glavni projekt celotnega ce
stnega vozlišča ob Karlovškem

mostu in glavni projekt za pre
stavitev vseh komunalnih naprav, 
vključno s prestavitvijo dolenj
ske železniške proge.

Ker jeseni leta 1975 postopek 
za izdajo lokacijskega dovoljenja 
še vedno ni bi končan in ker je 
kazalo, da se bo zavlekel tudi v 
leto 1976, je strokovna služba Re
publiške skupnosti za ceste (z na
menom, da bi prihranila čas in 
pospešila delo) dne 11. 9. 1975 
razpisala licitacijo za gradnjo mo
stu. Načrt gradnje vsega kom
pleksa je razdelila v faze tako, 
da bi bilo možno graditi objekte 
po etapah. Dne 29. 12. 1975 je 
bil izbran ponudnik za gradnjo 
mostu, ki pa z deli ni mogel za
četi vse do izdaje lokacijskega 
in gradbenega dovoljenja.

Lokacijsko dovoljenje je bilo 
izdano 10. 6. 1976, gradbeno do
voljenje pa 11. 10. 1976. šele te
daj ije torej lahko stekla gradnja 
objekta, ki pomeni prvo fazo 
gradnje celotnega kompleksa ob 
Karlovškem mostu.

Težave niso nastopale samo 
pri izdaji lokacijskega dovoljenja. 
Pojavljale so se ves čas tako pri 
projektiranju s kroničnim zamu
janjem rokov pri oddaji projek
tov, kot pri vedno novih zahte
vah, ki so jih postavljale organi
zacije in posamezniki, ki so da
jali soglasja ali postavljali pogo
je za gradnjo objekta (občina 
Moste, Center in Vič, krajevne 
skupnosti Krim—Rudnik, Ig, Go
lo—Zapotok, Ljubljanski urbani
stični zavod, Republiški sekreta
riat za urbanizem, Mestna otro
ška bolnišnica, železnica, podpi
si 350 občanov proti gradnji ob
jekta, tožbe občanov na vrhov
nem sodišču, itd.).

Težave pa so tudi pri sami 
gradnji objekta. Dolžina pilotov, 
potrebnih za temeljenje mostu, 
se je na levem bregu Grubarje
vega prekopa podaljšala od 25 m 
na 40 m, ker Zavod za raziskavo 
materiala in konstrukcij ni pra
vilno ovrednotil rezultate geolo
ških raziskav. Gradbeno podjet
je Gradis, ki je izvajalec gradbe
nih del na mostu, vse doslej ni 
do konca izdelalo vseh detajlov 
izvedbenega projekta .mostu. Po
javljajo se še težave pri odkupu 
objektov, ki sedaj že vplivajo na 
sam začetek del II. faze.

Močno so se povečali tudi in
vesticijski stroški za gradnjo; 
predvidena vrednost v investicij
skem programu (november 1975) 
znaša 166,661.107 din, predvidena 
vrednost v glavnem projektu (de
cember 1976) 196,768.445 din, vre
dnost po licitaciji marca 1977. le
ta pa 249,924.951 din.

Takoj po izdelavi glavnega 
projekta za II. fazo gradnje 
kompleksa Karlovškega vozlišča 
(spomladi 1977) so bila zahteva
na soglasja vseh prizadetih orga
nov in organizacij. Soglasja so 
namreč potrebna za pridobitev 
gradbenega dovoljenja. Razčistiti 
je treba še vprašanje odškodni
ne za objekt Otroške bolnice, od
škodninski zahtevek Strelske zve
ze, stališče Republiškega sekre
tariata za urbanizem do projek
ta urbanistične ureditve komplek
sa ob Karlovškem mostu ter do

nadomestnih prostorov za posta
jo Ljudske milice in frizerski 
salon na Hradeckega 2.

GRADNJA
CELOVŠKE CESTE — ODSEK 
ŽIBERT—KOSMAČEVA

Idejni projekt Celovške ceste 
je bil izdelan leta 1973. Tedaj je 
bila izdelana tudi lokacijska do
kumentacija in sprožen lokacij
ski postopek. S pogodbo je bil v 
januarju 1976 naročen glavni pro
jekt ceste, katerega izdelava pa 
je bila vezana na zahteve loka
cijskega dovoljenja.

Februarja 1976. leta je Repub
liški sekretariat za urbanizem vr
nil lokacijsko dokumentacijo ter 
zahteval novelacijo in dopolnitev. 
Dne 23. 8. 1976 je bila omenjena 
dokumentacija dopolnjena in do
stavljena Republiškemu sekreta
riatu za urbanizem, lokacijsko 
dovoljenje pa je bilo izdano v 
dveh delih, in sicer: lokacijsko 
dovoljenje za rekonstrukcijo Ce
lovške ceste na odseku Žibert— 
Kosmačeva (dne 20. 10. 1976) in 
lokacijsko dovoljenje za ureditev 
dostopov do posameznih zemljišč 
in objektov (dne 29. 12. 1976).

Glavni projekt ceste je bil od
dan dne 3. 3. 1977. Glavni projek
ti prestavitev komunalnih vodov 
pa še niso v celoti oddani kljub 
rokom, ki so potekli že v januar
ju letos. Vzroki za zamudo pri 
oddaji projektov so različni. Na 
projekte ceste je vplival nedode
lan projekt urbanistične uredit
ve okolice in opreme ceste. Prav 
tako še niso dokončno izgotov
ljeni projekti komunalnih vodov, 
ki jih izdelujejo komunalne orga
nizacije; te so obenem tudi last
nik vodov in sprememb in so se 
pojavljale v lokacijskem postop
ku ter pri zahtevah posameznih 
komunalnih organizacij.

Pogodba o pripravi zemljišča 
za gradnjo je bila sklenjena s 
podjetjem Standardinvest dne 
5. 5. 1976. Odkupi zemljišč so se 
začdli takoj po podpisu pogod
be in so doslej opravljeni pri
bližno 70-odstotno.

Investicijski stroški po in
vesticijskem programu znašajo 
89,032.406 din, po glavnem pro
jektu pa 32,611.310,65 din (brez 
komunalnih vodov, odkupov in 
podražitev).

Investitorske posle prevzema 
s pogodbo med SIS in Republi
ško skupnostjo za ceste, SIS za 
izgradnjo cest v Ljubljani.

GRADNJA
PREŠERNOVE CESTE

V letu 1974 in 1975 sta bili iz
delani dve varianti za rekon
strukcijo Prešernove in Levstiko
ve ullice tako, da se obe uredita 
za eno smer ter imata po tri voz
ne pasove. Na pobudo Republi
škega sekretariata za urbanizem 
je bila leta 1975 izdelana še va
rianta izgradnje ceste ob železni
ci za eno vozno smer in študija 
ekoloških vplivov prometa na 
okolje, vključno s prognozo za 
vse obdelane variante.

Znano je stališče Krajevne 
skupnosti Gradišče, ki je bila v 
začetku proti kakršnemukoli

gradbenemu posegu na trasi Pre
šernove ceste ali Levstikove uli
ce. To stališče in znana polemi
ka o umestnosti realizacije 10- 
letnega programa cest v Ljublja
ni, ki so jo sprožile Zveza in dru
štvo arhitektov in Urbanistično 
društvo SRS, je zavrla nadaljnje 
projektiranje in postopke za več 
kot eno leto. Vprašanje izvedbe 
rekonstrukcije Prešernove ceste 
se je premaknilo z mrtve točke 
šele v novembru 1976, ko je Lju
bljanski urbanistični zavod pre
vzel izdelavo študije za urbani
stično in prometno ureditev re
konstrukcije Prešernove ceste po 
varianti Prešernova—Levstikova. 
Dne 8. 7. 1976 je izvršilni odbor 
Republiške Skupnosti za ceste 
sprejel investicijski program re
konstrukcije po opisani varian
ti, dne 20. 5. 1976 pa je sprejela 
sklep o sprejetju te variante tudi 
Skupščina SIS za izgradnjo cest 
v Ljubljani.

Strokovna služba Republiške 
skupnosti za ceste je podala 
uvodne pripombe k zasnovi iz
gradnje ceste po novi varianti. 
Končno mnenje pa bo lahko po
dala tedaj, ko bodo na voljo vsi 
parametri, potrebni za podrobno 
valorizacijo variant.

V skladu s sklepom, sprejetim 
na koordinacijskem odboru dne 
18. 1. 1977 in s koncipirano pogod
bo, ki jo bosta podpisali Repub
liška skupnost za ceste in SIS za 
izgradnjo cest v Ljubljani pre
vzema investitorske posle za Pre
šernovo cesto SIS, s tem pa tudi 
vsa dela, ki jih je treba pred iz
gradnjo, med izgradnjo in po iz
gradnji ceste opraviti. Začetek 
gradnje pa je možen jeseni 1977. 
leta.

MESTNA 
OBVOZNA CESTA

V januarju 1975. leta je bil iz
delan idejni projekt za mestno 
obvozno cesto okrog Ljubljane 
(Črnuče—Tomačevo—Dolgi most 
—Rudnik—šmartinska cesta—
Tomačevo). Za njen severozahod
ni del (odsek Črnuče—Tomače
vo—Dolgi most) je bila opravlje
na tudi predlokacijska razprava, 
ki ije tedaj potrdila tako koridor, 
kot standard omenjene ceste. V 
januarju lani je bila pripravlje
na projektna naloga in pogodba 
za izdelavo glavnega projekta 
ceste, ki pa ni bila uresničena 
zaradi znane polemike že prej 
omenjenih organizacij. Le-te so 
zahtevale, naj se spremeni trasa 
mestne obvozne ceste in njen 
standard. Zgradili naj bi štiripa
sovno mestno cesto s semafor
skimi križanji v nivoju. To bi po
menilo povsem nov koncept ce
ste, nov idejni projekt in novo 
zasnovo programa ljubljanskih 
cest v celoti. Polemike o tem so 
bile končane šele lani; s tem pa 
je bila podana tudi možnost za 
nadaljevanje investicijskih pred- 
del.

Leta 1974 je bila izdelana stro
kovna študija za severozahodni 
del mestne obvozne ceste ter ja
nuarja leta 1976 dostavljena Med
narodni banki za obnovo in raz
voj. Banka je potrdila prejem 
študije, v sporazumu z Zveznim 
izvršnim svetom pa je odložila 
njeno obravnavo na čas, ko bo 
pregledovala projekte za 9. poso
jilo Jugoslaviji (predvidoma v le
tu 1978—1979).

Strokovna služba Republiške 
skupnosti za ceste je predlagala 
Skupščini mesta Ljubljane spre
membo Generalnega urbanistič
nega plana na površinah, ki jih
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zadeva mestna obvozna cesta in 
ki doslej niso bile namenjene za 
gradnjo cest. Postopek spremem
be GUP je bil začet januarja le
tos.

Potek severozahodnega dela 
mestne obvozne ceste je ostal od 
prvih zasnov, podanih v idejnem 
projektu v bistvu nespremenjen, 
pač pa se je bistveno spremenil 
sistem priključkov in deviacij. Z 
izborom variante za priključitev 
gorenjske avtoceste na mestno 
obvozno cesto bo možno dokonč
no definirati projektno nalogo in 
oddati v izdelavo njen glavni pro
jekt.

Ne glede na nekatere posa
meznosti, ki so se v tem času 
spremenile, si je strokovna Služ
ba Republiške skupnosti za ceste 
prizadevala začeti postopek pri
prave zemljišč za gradnjo. Pozva
la je podjetja iz občin Bežigrad, 
šiška in Vič k oddaji ponudb za 
pogodbe, s katerimi se bo začel 
postopek za odkupe. Evidentira
ne so vse zgradbe, ki jih bo tre
ba porušiti vzdolž ceste, izvrše
na pa so tudi nekatera začetna 
dela, potrebna za izdelavo glav
nega projekta (geologija in geo
mehanika, zakoličenje osi, pd.).

Pri iskanju možnosti za pri
ključitev .gorenjske avtoceste na 
mestno obvozno cesto sta bili ob
delani tako imenovana Mengeška 
in Gameljska varianta (zadnja s 
posebnim priključkom gorenjske 
vpadnice ob gorenjski železniški 
progi). Glede na predlog Ljub
ljanskega urbanističnega zavoda, 
naj bi preiskali tudi možnost za 
sistem avtocest vzhodno od Lju
bljane, je bil v novembru 1976 
sprejet sklep, naj ta zavod do 
konca decembra 1976 izvede pro
storsko, urbanistično, gradbeno- 
tehnično in prometno analizo ter 
poda predlog za izbor variante 
za priključek gorenjske avto ce
ste najkasneje do konca 1. 1976. 
LUZ je ito nalogo delno opravil 
ob pomoči strokovne službe Re
publiške skupnosti za ceste in 
podjetja »Projekt nizke gradnje« 
šele v marcu letos z oddajo po
ročil z naslovom »Rezultat vred
notenja variant avtocestnih siste
mov v ljubljanskem prostoru«. 
V tem poročilu predlaga izgrad
njo gorenjske avtoceste na rela
ciji Kranj—Šmartno—Šentvid— 
Koseze—Dolgi most. Potrebna je 
družbena verifikacija tega predlo
ga, potrditi pa ga morajo tudi Re

publiška skupnost za ceste, me
stna skupščina in zainteresirane 
ljubljanske občinske skupščine. 
Glede na navedeno je možno iz
delati glavni projelkt mestne ob
vozne ceste na odseku Črnuče— 
Tomačevo—Dolgi most do sep
tembra 1978, lokacijsko doku
mentacijo do konca leta 1977 in 
pridobiti v iletu 1978 lokacijsko 
dovoljenje, pridobiti vsa potreb
na zemljišča do konca leta 1978 
ter začeti z gradnjo v letu 1979, 
če Mednarodna banka za obnovo 
in razvoj odobri potrebno poso
jilo.

Investicijska vrednost okoli 20 
km dolge trase znaša 1.440 mili
jonov din.

Trasa južne obvoznice, ki je 
bila obdelana v idejnem projek
tu leta 1974, je povzročala urba
nistične konflikte in zahtevala te
žavno in drago začasno priklju
čevanje na Dolenjsko cesto in 
pri Rudniku.

Septembra lani je Republiška 
skupnost za ceste izdelala pred
log za novo varianto južne ob
voznice; le-ita skoraj premočrtno 
povezuje razcep Kozarje z Rud
nikom (dolina Malence). Trasa

obvoznice bo potekala južno od 
zazidalnih površin tako imenova
ne Sibirije ter Rakove Jelše in 
Perrucijeve ceste ter severno od 
sotočja Ljubljanice in Iščice.

Meseca oktobra je RSC zapro
sila LUZ za izdelavo gradiva za 
presojo in utemeljitev poteka no
vo predlagane trase južne obvoz
nice, kar naj bi bila osnova za 
izdelavo lokacijske dokumentaci
je in projekta za pridobitev grad
benega dovoljenja. Sočasno je 
naročila pri Geološkem zavodu 
geotehnično poročilo za novo tra
so, ki je bilo v mesecu januarju 
tudi izdelano.

Novembra, ko je bilo sprože
no vprašanje sistema avtocest v 
Ljubljani, je bil z izdelavo štu
dije vrednotenja sistemov avto
cest budi razčiščen potek trase 
južne obvoznice.

Potek trase vzhodne obvozne 
ceste še ni bil posebej obravna
van. Poleti letos je bil njen potek 
predlskutiran z občino Moste- 
Polje in Ljubljanskim urbanistič
nim zavodom, obenem pa dolo
čen tudi njen potek po verjetno 
novem koridorju.

po FI

Kako se zavarujemo 
pred požari
(IZ GLASILA NOVOTEKSA)
Nadaljevanje

— Požar podstrešja
Požar, ki nastane na podstreš

ju, največkrat pride še v strešno 
konstrukcijo. Tu so najugodnej
ši pogoji za hitro razširitev, ker 
je polno prahu in številne na
vlake, ki jih vedno odlagamo 
po podstrešjih.

KAKO SE ZAVARUJEMO 
PRED POSLEDICAMI POŽARA?

Skozi zadimljeno stopnišče 
moramo iti ob zidu in ne ob 
ograji.

Vrata prostora, kjer je iz
bruhnil požar, moramo odpreti 
Previdno, pri čemer z nezavaro
vano roko ne smemo prijeti za 
kljuko ali druge kovinske pred
mete, da se ne opečemo. Ko vra
ta odpiramo, se moramo zakle
niti za njimi, da ne bi ogenj 
bruhnil v nas. Oken ne smemo 
odpirati, ker bo dotok svežega 
zraka ogenj še bolj razkuril, kar 
nam otežkoča delo.

V zaprtem prostoru, kjer se 
je nabral dim, se gorečemu pred
metu približamo kleče. Zrak pri 
tleh je manj zadimljen in tako 
nas bo dim manj dušil. Po pro
storu se gibljemo ob zidu.

če je nevarnost, da se bodo 
zgoreli predmeti zdrušili, se je 
treba umakniti pod podboje vrat 
ab pa na drugo varno mesto.

Ogenj se lahko neopazno raz
širi pod podom in oslabi med- 
hadstropno konstrukcijo. Zato je 
treba biti previden in preveriti 
moč te konstrukcije, preden se 
napotimo proti sredini prosto
ra.

čim se nam pri gašenju poža
ra vname obleka, se hitro zavi
jemo v odejo ali rjuho, se pova
ljamo pot leh ali odvržemo go
reče dele obleke in jih pogasimo 
s teptanjem.

če se nam pri gašenju požara 
vnamejo lasje, sežemo vanje z 
rokami in si jih potegnemo na
vzdol. Tako pogasimo ogenj in 
preprečimo opekline.

PRIROČNA SREDSTVA ZA 
GAŠENJE POŽARA

Čeprav gasilska tehnika vid
no napreduje in ima vedno bolj 
učinkovite naprave in gasilna 
sredstva, moramo upoštevati tu
di dejstvo, da so lahko tudi pri
ročna sredstva za gašenje enako 
učinkovita pri manjših požarih.

— Suh pesek, spravljen v 
vrečicah in manjših zabojih, 
uspešno zaduši vse tiste požare, 
ki se širijo po tleh, od požarov 
trdnih snovi,- vnetljivih tekočin 
do požarov, ki smo jih uvrstili 
v skupino D.

— Vedro kot napravo za pre
našanje vode lahko uporabimo 
pri gašenju začetnega požara, 
kadar je treba vodo hitro prena
šati na ustrezno razdaljo. Kadar 
ni na razpolago drugih tehničnih 
sredstev, lahko organiziramo ve
rižni sistem: podajanje veder iz 
roke v roko.

— Vodovodna pipa z gumija
sto cevjo primerne dolžine in 
premera vsaj 8 mm je tako re
koč miniaturni zidni hidrant, še 
posebno uspešen pri gašenju 
manjših požarov, če je v vodo
vodnem omrežju vsaj 2 atm. pri
tiska.

— Različna pokrivala, pregri
njala, odeje, preproge in večje 
krpe lahko uspešno uporabimo 
pri gašenju osebe, ki jo je zajel 
ogenj; pri gašenju avtomobilske
ga motorja, manjših kosov po
hištva, posteljnine ali če se je po

(Nadaljevanje in konec 
na naslednji strani)

□požarni kavelj Bpožarni metli Bvedri 
□vreče S PESKOM 0SEKIRA 0 KRAMP 0PESEK 
0VODA 0LOMILKA 0LOPATA
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Predstavljamo vam 
»Delavsko enotnost«

Bogat program založbe DE in 
drugih njenih dejavnosti.

Letos DELAVSKA ENOT
NOST, glasilo Zveze sindikatov 
Slovenije praznuje 35-letnico iz
hajanja. Ob jubileju je prav, da 
nas spoznate, da se seznanite z 
našimi dejavnostmi in našimi 
prizadevanji, da bi glasilo slo-, 
venskih sindikatov še bolj pri
bližali članstvu.

Vsi v uredništvu in tisti, ki 
smo kakorkoli povezani z Delav
sko enotnostjo, se nenehno tru
dimo, da bi bil časnik predvsem 
glasilo tistega dela sindikalnega 
članstva, ki ima aktiven odnos 
do smotrov in nalog slovenskih 
in jugoslovanskih sindikatov. 
Novi vsebinski koncept, ki smo 
ga začeli uveljavljati pred dve
ma letoma, v znatni meri že od
seva naša hotenja. O tem priča 
tudi stalno naraščanje števila 
bralcev in naročnikov; v dveh 
letih se je naklada skoraj podvo
jila. Danes že tiskamo 40.000 iz
vodov, kar se prej še ni zgodi
lo. Naša prizadevanja pa velja
jo temu, da bi Delavsko enot
nost prejemal vsak sindikalni 
aktivist, kar smo zapisali tudi v 
sklepih na zadnjem kongresu 
slovenskih sindikatov, ko naj bi 
dosegli naklado Delavske enot
nosti 60.000 izvodov, kolikor je 
sindikalnih aktivistov v Sloveni
ji.

Znano je, da že četrto leto iz
haja kot priloga DE tudi »Vza
jemnost«, glasilo Skupnosti po
kojninskega in invalidskega za
varovanja. Letos pa sta se ji

(Nadaljevanje z 9. strani)

KAKO SE 
ZAVARUJEMO 
PRED 
POŽARI
tleh razlil bencin in se- je vžgal. 
Gašenje bo še bolj učinkovito, 
če pokrivalo prej zmočimo.

— Gasilske metle so namenje
ne za zadušitev manjših požarov 
v notranjih prostorih. Kot pre
prosta naprava pride v poštev 
tudi navadna metla ploščate ob
like, čez katero nataknemo vre
čo iz močnejše tkanine. Med ga
šenjem jo večkrat namočimo v 
vodo. Z udarjanjem po žarišču 
(ne po plamenu), bo ogenj kma
lu ponehal.

Na podstrešjih stanovanjskih 
in drugih zgradb ter v prostorih, 
kjer je možnost nastanka poža
ra, je treba namestiti komplete 
za gašenje začetnih požarov: sod 
z vodo, zaboj s peskom, vreče 
s peskom, lopata, lomilka, seki
ra, kramp, vedra z vodo in ga
silske metle.

Ta pomagala oziroma orodja 
so namenjena izključno za gaše
nje požara in se ne smejo upo
rabljati v druge namene. Navad
no so predmeti iz tega kompleta 
obarvani z rdečo opozorilno bar
vo.

KONEC

pridružili še dve prilogi, in sicer 
»DELEGATSKI OBVEŠČEVA
LEC« Zdravstvene skupnosti 
Slovenije in »SINDIKALNI PO
ROČEVALEC« republiškega sve
ta ZSS.

Naša prizadevanja pa gredo 
zdaj tudi v smeri, da bi po no
vem letu DE začela izhajati dva
krat tedensko. Tako bi postalo 
informiranje sindikalnega član
stva še bolj aktualno in učinko
vito.

Ob tej priložnosti bi vam ra
di predstavili tudi druge naše 
dejavnosti.

Najprej nekaj o naši založbi. 
Osnovna dejavnost založbe je iz
dajanje sindikalne literature 
(najbolj znana je zbirka knjiž
nica SINDIKATI) ter sociološke 
in družboslovne literature. Med 
deli, ki smo jih izdali doslej, naj 
omenimo HIERARHIJO, INVEN

TIVNO DEJAVNOST V ZDRU
ŽENEM DELU, EVROPSKO 
VARNOST IN SODELOVANJE in 
druge. Tik pred izidom iz ome
njene zbirke pa so dela docent
ke dr. Ane Kranjc IZOBRAŽE
VANJE — NAŠA DRUŽBENA 
VREDNOTA, dr. Firdusa Džiniča 
VEDA O KOMUNICIRANJU in 
mag. oec. Lojzeta Sočana POT 
V GOSPODARSKO RAZVITOST 
SLOVENIJE.

Občasno naša založba izdaja 
tudi druga knjižna dela. Med 
njimi naj omenimo najpopular
nejšo foto-monografijo »LJUB
LJANA«, ki smo jo natisnili v 
nakladi 20.000 izvodov, v sloven
ščini, angleščini in nemščini. V 
okvir založbe sodijo še izdaje 
Zveze kulturnih organizacij Slo
venije in pa Servis za izdajanje 
tovarniških glasil. Trenutno po
magamo pri izdajanju in pri ure

janju že 14 tovarniškim glasi
lom.

Ob koncu še tole: letos smo 
v Tavčarjevi ulici 5, v Ljubljani 
odprli prenovljeno knjigarno in 
prodajno galerijo. V njej je moč 
dobiti vso družboslovno in so
ciološko literaturo, ki izhaja v 
Jugoslaviji, vse jugoslovanske 
dnevnike, tednike in številne tu
je časopise ter revije ter origi
nalne slike slovenskih in jugo
slovanskih samorastnikov. V 
knjigarni sprejmejo slike tudi v 
okvirjenje. Če pa želite, da vam 
natisnemo, ali posredujemo ka
kršenkoli komercialni tisk (kole
darje, prospekte, razglednice, ti
skovine) ali izdelke za pisarni
ške potrebe (mape, etuije, albu
me ipd.), se prav tako lahko 
oglasite pri nas. Tudi to je ena 
izmed naših dejavnosti.

DE

IX. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 16/6 osnovne presnove, kar 
je 4650 do 4950 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: težki 
fizični napori ob nepravilni pri
silni drži: delarvec v kamnolomu, 
rudar, gozdni delavec, profesio
nalni športnik.

X. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 17/6 osnovne presnove, kar 
je 4950 do 5000 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: to
so najtežja fizična dela: progov
ni delavci, ki ročno prenašajo 
tračnice, kopači in vrtalci v rud
niku ter vrtalci trdnih snovi.

RAZMERJE MED 
METABOLNIMI SNOVMI
Med metabolne snovi nujne 

za človekov obstoj štejemo be
ljakovine, ogljikove hidrate (slad
korje in maščobe), ki jih mora 
vsebovati vsakodnevna prehrana. 
Razmerje med njimi ni za vsa
kega človeka enako. Razmerja so 
drugačna za dojenčka, zopet dru
gačna za šolsko lin predšolsko 
mladino, za športnike, drugačna 
za delavsko populacijo, ki porabi 
največ fizičnih in psihičnih sil in 
zopet drugačna v razmerjih sta
rostnih skupin ljudi. Ko ome
njam prehrano delavcev, nava
jam ustrezna medsebojna raz
merja energetskih snovi, ki pa so 
potrebne popravka zaradi znača
ja in teže dela.

Celotna prehrana delavcev naj 
v dnevnem obroku zajema: 

beljakovine: 15% celotne ka
lorične vrednosti,

ogljikovi hidrati: 50—60 % ce
lotne dnevne kalorične vrednosti, 

maščobe: 30—35 % celotne 
dnevne kalorične vrednosti pre
hrane.

Pod pogoji normalne prehra
ne Služijo beljakovine samo kot 
gradbeni material za strukturo 
celic organov in tkiv, niso pa be
ljakovine energetsko sredstvo. 
To se pravi, vsi delavci rabijo 
enako kličino beljakovin. Količi
na beljakovin odstopa le v odvis-

Zdrava prehrana
nadaljevanje

Eden vodilnih fiziologov, pro
fesor dr. Leehmann, je vse po
klice razdelil v deset skupin in je 
ugotovil povprečno energetsko 
porabo z ozirom na težo fizične
ga dela. Teh razdelitev je bilo 
doslej že več, vendar je Leeh- 
mannov predlog in račun doslej 
najboljši.

V posameznih skupinah je le 
nekaj poklicev, vendar druge po
klice lahko primerjamo oziroma 
dodeljujemo v posamezne sku
pine po enakosti fizičnega dela. 
Pripomniti je treba, da se posa
mezni poklici po teži fizičnega de
la med seboj bistveno razlikuje
jo, kar je odvisno od mehaniza
cije, avtomatizacije in drugih iz
boljšav pogojev na delovnem 
mestu.

Kalorije, ki so navedene v po
sameznih skupinah, ustrezajo 
za moške, medtem ko je treba 
pri vsaki skupini za ženske odšte
ti 500 kalorij, ker je približno 
toliko manjši osnovni metaboli
zem pri ženskah. Navedene kalo
rije so kilogramske kalorije.

Potrebno število kalorij za po
samezne poklice, ki so razdeljeni 
po skupinah po Leehmannovem 
opisu:

I. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 8/6 osnovne presnove, kar 
je 2550 kalorij dnevno (osnovna 
presnova znaša 1800 kalorij dnev
no).

Skupina velja za sedeča dela, 
brez naprezanja: pisar, urar, kro
jač, itd.

II. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 9/6 osnovne presnove, kar 
je 2550 do 2950 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: lah
ko stoječe delo brez naprezanja, 
ali sedeče delo z večjim napre
zanjem: ročni stavec v tiskarni, 
knjigovez, vodilni nameščenec v 
uradu, zlatar, kemik v laborato
riju, optik, itd.

III. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 10/6 osnovne presnove, kar 
je 2850 do 3150 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: stoja 
ali hoja brez večjega fizičnega 
naprezanja ali sedeče delo z ve
likim naprezanjem: tkalka, pro
dajalec v trgovini, učitelj, arhi
tekt, frizer, inkasant, itd.

IV. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 11/6 osnovne presnove, kar 
je 3160 do 3400 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: ni
sedečega dela, če pa sedi, med 
delovnim časom tudi hodi s pre
našanjem težjih fizičnih bremen: 
čevljar, topilec pri alektro pečeh, 
gospodinjska pomočnica, ples- 
skar, avtomehanik, veterinar, 
sprevodnik na Vlaku, itd.

V. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 12/6 osnovne presnove, kar 
je 3450 do 3750 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: nor
malna drža telesa ob velikem fi
zičnem naporu ali pa zmerno na
prezanje pri neprimerni drži: 
kurjač, poklicni ribič, mesar, vrt
nar, livar, steklar, natakar, itd.

VI. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 13/6 osnovne presnove, kar 
je 3750 do 4080 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: to je 
skupina težkih obremenitev: to
pilec cinka, dvigalec bal grobe 
preje (brez avtomatizacije in me
hanizacije dela), kamnosek, mi
zar, gradbeni delavec.

VII. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 14/6 osnovne presnove, kar 
je 4050 do 4350 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: nepri
merna drža s težjimi obremenit
vami: krovec, zidar, kovač, voz
nik viličarja, tesar, itd.

VIII. skupina:
potrebna energetska presnova 

znaša 15/6 osnovne presnove, kar 
je 4350 do 4650 kalorij dnevno.

Karakteristika poklicev: nepri
merne drže s težkimi obremenit
vami: žagar, valjar v železarni, z 
uporabo lastne fizične sile, roč
ni kovač verig itd.
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nosti od človekove višine in ak
tivne mase telesa.

Kot energetsko sredstvo slu
žijo beljakovine samo v skraj
nem primeru, kot je težko stra
danje. Takrat organizem, ko je 
porabil maščobne zaloge, uporab
lja tudi lastne beljakovine kot 
energetsko sredstvo, vendar ne 
na racionalen način. Maščobe in 
Sladkorji služijo kot energetsko 
sredstvo, s katerim nadomešča
mo pri delu izgubljeno energijo.

OGLJIKOVI HIDRATI —
SLADKORJI
Sladkorji se najhitreje pre

tvorijo v energijo, ki jo rabimo 
za fizično delo. Vendar vse fizič
ne energije ne moremo briti s 
kalorijami, ki jih dajejo sladkor
ji. če bi hoteli nadomestiti vso 
energijo za fizično delo s slad
korji (sem spadajo vse močnate 
jedi), bi bil rezultat presnovne 
funkcije zmanjšana delovna spo
sobnost. Za težja in težka fizična 
dela šladkorji ne morejo kriti 
vseh potreb po energiji. Pri de
lavcu, ki porabi 3000 kalorij dnev
no, lahko nadomestimo le 1800 
kalorij s Sladkorji (ogljikovimi 
hidrati), 1200 kalorij pa z ma
ščobami an beljakovinami. Z be
ljakovinami trdim zato, ker so v 
mesu, siru in mleku poleg satnih 
beljakovin vedno prisotne tudi 
maščobe. V primeru večje potroš
nje energije — nad 3000 kalorij 
—• nadomeščamo višjo energet
sko potrebo le z maščobami, za
to se poraba maščob pri težkih 
delih lahko poveča od 2 do 5-krat.

Maščob dodamo toliko, koli
kor ije potrebno za nadaljnje 
kritje potrošene energije. Preko
merno povečanje maščob pa kva
ri trebušno 'slinavko, povzroči 
škodljiv razvoj kislin v organiz
mu s težkimi posledicami, kvari 
ožilje ter pospešuje arterioskle- 
rotične procese.

Rekli smo, da zadostuje en 
gram beljakovin na 1 kg telesne 
teže. Z njimi ne nadomeščamo 
energije, ampak vzdržujemo sta
nje strukture organizma in vzdr
žujemo istočasno stalno količino 
dušika v tkivih in krvi, ki je po
trebna pri vseh življenjsko važ
nih procesih. Izkušnje in tudi po
izkusi so nam doslej dokazali, 
da intelektualni delavci in težki 
fizični delavci rabijo več belja
kovin in da je pri njihovem in
tenzivnem delu potrebno 2 gr 
beljakovin na 1 kg telesne teže. 
Pri intelektualnem delu je osnov
na presnova manjša kot pri tež
kem fizičnem delu. Vendar je in
telektualec bolj občutljiv na po
manjkanje beljakovin, ker ne 
uživa toliko maščob kot težak fi
zični delavec, kajti slednji dobi 
med maščobami tudi nekaj be
ljakovin.

Pri tem, ko govorimo o vred
nosti beljakovin, ki jih ne more
mo pogrešati, ne smemo poza
biti na presnovo beljakovin in 
h j enih ostankov, ki lahko kvarno 
vplivajo na že obolele organe — 
Posebno pri delavcih je treba 
vedno upoštevati beljakovinski 
minimum, optimum in maxi- 
mum. Delavcem, ki delajo pri vi
sokih vročinah in v vročih obra
tih posebno priporočamo, da 
Pred in med delom ne uživajo 
beljakovin ali pa se vsaj pridržu
jemo beljakovinskega minimu
ma. Običajno najdemo beljako
vine med ogljikovimi hidrati. 
Razlog ije naslednji: beljakovine 
večajo telesno toploto, kar ni 
ugodno za delavce, ki delajo v 
abnormnem toplotnem okolju, v 
toplih obratih. Uživanje bel jako-

Napoved vremenavin naj bo v tem primeru nave
zano na čas izven dela oz. po 
delu.

Pri težkih in težjih delih, ko 
je potrebno hitro nadomeščanje 
izgubljenih sili — predvsem pri 
kratkotrajnih naporih ■—■ ne pri 
kontinuiranih stalnih težkih fizič
nih delih ■— nadomeščamo tre
nutno potrebo po kalorijah s 
Sladkorji, ker so za 10% uspeš
nejši kot masti in to zato, ker se 
hitro pretvorijo v energijo, med
tem ko pretvorba maščob v ka
lorije traja dolgo časa in ker or
ganizem ogljikove hidrate mnogo 
lažje izkorišča kot maščobe. Pri 
kontinuiranih 'težkih delih pa kot 
omenjeno — lahko nadomešča
mo kalorije samo z maščobami 
ker dajejo veliko več kalorij.

ZAŠČITNE SNOVI
Brez vode ni življenja. Telo 

porabi za vsak kg kalorij 1 cms 
vode. Všteta je tudi voda, ki jo 
vsebujejo hranila. Pri neugodnih 
pogojih dela nastopi znojenje. 
V tem primeru je treba vodo 
nadoknaditi, izguba 1 litra vode 
z znojenjem dovede do zmanjša
nja delovne sposobnosti mišičja, 
še večje izgube vode pa povzro
če sušenje sluznic in okvaro cen
tralnega živčevja. Pod našimi po
goji do tega ne pride, iker dela
vec lahko vodo nadomesti s pit
jem tekočin v teku delovnega ča
sa. Včasih iso trdili, naj delavec 
pije naenkrat velike količine te
kočine v »vročih« obratih in pri 
težkem fizičnem delu. Danes ve
mo, da ije za organizem boljše 
piti večkrat manjše količine te
kočine, da s tem sproti nadome
šča izgubljeno vodo in si uspo- 
sta/vtlja ravnovesje v telesu. Več
je izgube vode pri znojenju po
vzroče istočasno izgube natrije
vega klorida, kar ima za posle
dico, da upade v organizmu tudi 
količina ostalih mineralov, ki so 
za ugodno počutje in zdravje nuj
no potrebni. Delavec v takem pri
meru postane razburljiv brez raz
loga, pojaVijo se krči v mečih, pri 
hujših izgubah -tetantični krči, 
srce naglo utripa, apetit se manj
ša. To lahko preprečimo na ta 
način, da dodajamo pijačam v 
teku delovnega časa — čaju — 
na 1 liter 1 gr kuhinjske soli. Ker 
pa z znojem izgubimo tudi vi
tamine, je prav, če čaju, ki smo 
mu že dodali natrijev klorid, do
damo še C vitamin, s čimer smo 
zagotovili ravnotežje vode, mine
ralov in vitaminov v organizmu 
tudi v »vročih« pogojih in pri 
najtežjih fizičnih delih.

Se nadaljuje 
Dr. Franc Pogačar

Zahvale
Ob smrti mojega očeta se za

hvaljujem svojim sodelavcem in 
sindikalni organizaciji iz izreče
na sožalja in podarjeno cvetje, 
ki ga je moj pokojni oče tako 
ljubil.

Posebno zahvalo sem dolžna 
generalnemu direktorju tovarišu 
Nebcu za izraženo sožalje.

Minka Pantar

Ob smrti moje drage mame 
se zahvaljujem delovni organiza
ciji za darovani venec in za 
spremstvo na njeni zadnji poti.

Stane štamcar

(od 15. novembra do 15. de
cembra)

od 14. do 20. novembra
Po umiku zračnih gmot s pod

ročja Atlantika se bo zopet usta
lilo mirnejše jesensko vreme.

S preusmeritvijo vetrov proti 
severu se bo dvignila temperatu
ra in bodo jenjale jutranje me
gle.

od 21. do 27. novembra
Nagel prodor polarnega zraka 

bo zopet povzročil padec tempe 
rature.

Pršenje 'bo v nekaterih višjih 
legah prešlo v sneženje.

Ob obalah je pričakovati vi
harje.

od 28. do 30. novembra
V tem času je pričakovati po

mirjen j e vremena in porast tem
perature.

Ob prerani izgubi najinega 
dragega očeta, se delovnemu ko
lektivu iskreno zahvaljujemo za 
izrečeno 'sožalje in darovani ve
nec.

Darinka Žibert 
in Marija Kren

Zahvaljujem se vsem članom 
vašega kolektiva, ki so pospre
mili mojega dragega očeta na 
zadnji poti, kakor tudi sindikal
ni organizaciji za poslani venec.

Pavle Jeras, sin

od 1. do 7. decembra
Aktivnost ciklona, ki je delo

val v novembru, se bo zopet ob
novila. Padec zračnega tlaka se 
bo širil od Atlantika in povzro
čal viharje z dežjem in snegom.

od 8. do 11. decembra
Nastop milejšega vremena, ki 

ga bodo povzročile vlažne zračne 
gmote z Atlantika — pričakova
ti je torej oblačnost z močno me
glo. Okrog 10. viharno vreme.

med 12. in 15. decembrom
Nastopilo bo kritično vremen

sko obdobje z verjetnostjo vihar
jev, poplav in drugih elementar
nih nezgod.

Anton Jesse

V PRIHODNJI

ŠTEVILKI

BOMO OBJAVILI

USPEŠNOST

REFERENDUMA

Zgodilo se je ...
Prejšnji mesec je zahodna Ev

ropa doživela politično-teroristič- 
ni »šok«, 'ki je zanj v prvi vrsti 
poskrbela znana anarhistična 
skupina BaadarMeinhof. Ob do
godkih v Zvezni republiki Nemči
ji pa ise ije teroristični plaz spro
žil še v sosednjih državah — zla

sti v Franciji in na Nizozemskem.
Omenjeni dogodki so spravili 

na noge vso svetovno javnost in 
zato je tudi OZN dala na dnevni 
red zadnjega zasedanja problem 
terorizma (zlasti ugrabljanja le
tal) v svetu.

i-fc-K-k^-k-K-k-k-K-K-k-k-fc-k-t-k-K^-fc-fr-k-k-fc-K-K-k-k-k-k-k-K-K-k-fc-k-k-k-k-k-k-K-k-fc-k-K-K-k-fc-Ki

VSI NA 
REFERENDUM 

24. 11.1977 

OD 5. DO 16. ure
-k-K-K-k-k-K-K-K-k-k-K-k-K-K-k-k-K-k-k-k-k-K-k-k-k-k-k-k-k-^-K-K-k-k-K-K-k-K-K-k-K-K-K-K-K-K-k-K-k-l
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V »Volni« 
smo se
pomenkovali z delavkami

Pred nedavnim smo obiskali 
delovno organizacijo »Volna« v 
Laškem, si ogledali vse njihove 
obrate in se tudi pogovarjali z 
nekaterimi delavkami o njiho
vem delu. Seveda nas je najbolj 
zanimalo, kako razmišljajo in na
črtujejo oh predvideni združitvi 
z Dekorativno.

Tovariš Edi Cepuš, predsednik 
tamkajšnjega delavskega sveta je 
na našo željo prijazno zbral ne
kaj tovarišic iz proizvodnje in pi
sarn. Tako so se v majhni sohi, 
po prvih nelagodnostih ob spo
znavanju predstavile tovarišice: 
Korber jeva, Krampuškova, Keri
nova, Šipkova, Repičeva, Zabu
kovčeva in Škobernetova.

Sprva so tovarišice z vidnim 
nezaupanjem pričakovale more
bitnih provokativnih -vprašanj. 
Nam pa je šlo iseveda le za to, 
da bi izvedeli, kako daleč so v 
»Volni« s seznanjanjem delav
cev o možnostih združevanja z 
Dekorativno, kako poznajo, ozi
roma, kako so seznanjeni s sa
nacijsko investicijskim progra
mom ter navsezadnje, da bi iz

vedeli, kako živijo, delajo, kakš
ni so njihovi delovni pogoji in 
kaj si od združevanja obetajo.

Led je prebil tovariš Cepuš in 
povedal, da so pravzaprav že vsi 
nekoliko utrujeni od nekajkrat
nih neuspelih poizkusov sanaci
je. Sedaj so se začele oglašati tu
di -naše sogovornice in povedale, 
da se jim zdi, da so delavci v pro
izvodnji pač ves čas pridno dela
li in da ne nosijo krivde za na
stali položaj. Dobro se zavedajo, 
da bodo z združevanjem poveza
ne tudi precejšnje spremembe v 
delovnem procesu. Zlasti starej
še med -njimi so bile malce skep
tične, kako se bodo prilagajale 
za delo na novih delovnih mestih.

»Pa tudi to bomo premostili«, 
so zatrjevale, »da bomo le zle
zli iz sedanjih -težav«.

Ko smo sogovornice vprašali, 
ali poznajo Dekorativno in ali so 
seznanjeni z vsem, kar prinaša 
združitev, so delavke povedale, da 
so dovolj dobr-o seznanjene in da 
od združevanja pričakujejo bolj
še delovne pogoje ter boljšo so
cialno varstvo.

Te stare stavbe pa ni več ...
Tkalnica v »Volni« »pod bre
gom« ...
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